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Häire- või valveseadmeid 
müüvate ettevõtete äri läheb 
ülesmäge. Ühistujuhtide põ-
gus küsitlemine aga näitab, et 
linlased tunnevad end siiski 
veel üsna muretult. Kuid ohu 
märgid on juba õhus. Need 
peegelduvad ka kiretus sta-
tistikas.

Vaikus enne tormi?
Viimasel kolmel kuul on Ees-

tis varastatud rohkem kui eel-
mise aasta samal perioodil. Kõi-
ge rohkem on kasvanud var-
gused garaažidest ja parklates 
autodest. Garaažidesse on sis-
se murtud ligi 80% rohkem ja 
parklates on varguste arv enam 
kui kahekordistunud. 

Tõsi, need andmed puudu-
tavad Eestit tervikuna. Tallin-
nas on olukord märksa parem 
ja võib öelda, et praegu veel 
aasta algusega võrreldes sta-
biilne. G4Si erakliendiüksuse 
juhi Tarmo Pärjala sõnul võib 
väikest varguste arvu kasvu 
täheldada siiski ehitusplatsi-
del ja eramutes.

2020. ja 2021. aastal kasvas 
Tallinnas  varastamine trepi-
kodadest ja koridoridest, aga 
ka hoovidest ja garaažidest. 
Tänavu on neis kõigis vargusi 
vähemaks jäänud. Teisalt, ku-
na majanduskriis alles hakkab 
peale ja mujal omavalitsus-
tes on varguste arv 
juba suurenenud, 
siis vaevalt et 
Tallinn siin 
pikalt oaa-
siks jääb. 

Ette-
nägeli-
kumad 
inimesed 
siiski ju-
ba valmis-
tuvad ma-
suga para-
tamatult kaasa 
käivaks suuremaks 
varguste ohuks. Seda toe-
tab narkoainete hinna järsk 
kasv turul. 

Kui varem maksis niinime-
tatud tšekk ehk üks tavaliselt 
fooliumpakikeses doos 20-30 
eurot, siis viimase aasta jook-
sul saab rääkida hinnatõusust 
kordades. Jutt käib siin süntee-
tilistest narkootikumidest, näi-
teks fentanüülist. Ilmselt män-
gib siin rolli piiri sulgumine 
Venemaaga, sest lähteaineid 
või valmisnarkot on keeruli-
sem importida.

Sõltlasi nõustav ja ennetus-
tööd tegev Jelena Antonova üt-
les, et ta ei usu,  et narkoaine-
te hinnatõus väga järsult var-
gusi suurendaks. Kõike valva-
takse juba liiga hästi. 

Kui paljud vargad on  
narkomaanid?

Teisalt – kui politsei 2014. 
aastal pikemalt olukorda ana-
lüüsis, selgus, et Tallinnas-Har-
jumaal oli lausa 99% vargaid 
olnud varem seotud narkosüü-
teoga. 

Praegu ei saa ilmselt öelda, 
et iga narkomaan on varas. Li-
saks nn toimivatele alkohoo-
likutele, kes suudavad vaata-
mata sõltlusele end vee peal 
hoida, tegutseb  samamoodi 
osa narkomaanidest. Nad käi-
vad tööl ja suudavad vähemalt 
mingi hulk aastaid oma sõltlust 
kontrolli all hoida. Samuti po-
le iga varas narkomaan, sest 
leidub nii proffe kui ka pealt-
näha väga korralikke inimesi 
ehk juhuvargaid.

Siiski võib öelda, et nar-
koainete hinnatõus peegeldub 
juba vähemalt aasta aega jär-
jest nahaalsemaks muutuvates 
poe-, aga ka jalgrattavargustes. 

Enamik regulaarselt kaup-
lustest varastajatest on siis-
ki sõltlased, vargustest elatu-
vaid nn profivargaid leidub üs-
na vähe. 

Paraku ei maksa loota, et 
vargad jäävad ründama pea-
asjalikult kauplusi. 

«Poevarguste hüppeline 
kasv näitab, et kuritegelikke 
isikuid on järjest rohkem, ja 

tavaliselt kandub see eda-
si ka teiste vargus-

te peale,» tõdes 
G4Si  eraklien-

diüksus juht 
Tarmo Pär-
jala. «Prae-
gu peame 
tõdema, 
et inimesi, 
kelle väär-

tushinnan-
gud luba-

vad ja vaja-
dus sunnib va-

rastama, on jär-
jest rohkem. Majan-

duse kõikumine avaldab kuri-
tegevusele alati mõju ning töö-
puuduse kasvades tõuseb ka 
kuritegevus. Praegu on meele-
tult kasvanud energiakulud ja 
isegi küttepuud on väga kal-
liks läinud. Seega, kui kellel-
gi ikka puuriit valveta on, ta-
sub olla ettevaatlik, ja kui pole 
võimalik puid luku taha pan-
na, siis tasuks hankida valve-
süsteem.»

Süvenev majanduskriis ja uimastite hinnatõus toovad peagi suurema vargustelaine
Varguste arvu kasvatavad nii narko hinna-
tõus – suur osa sõltlasi on ju ühtlasi pika-
näpumehed – kui ka üldine majandussu-
rutis, sest varastatud asju on lihtsam oda-
valt müüa.  Millised on aga inimese võimalu-
sed oma kodu ise kaitsta ning iga võimaluse 
plussid ja miinused? Taustaks on siin tead-
mine, et viimase kümne aasta jooksul on var-
gad külastanud 77 000 eestimaalase kodu.

Alles kuu aega tagasi loodi 
naabrivalvepiirkond  
Nõmmele Tammede puies-
teele, Tallinnas kokku tegut-
sevale 140 sektorile tuleb 
ilmselt lähiajal veelgi lisa. 

«Neli garaažiboksi tehti meil 
mõni aasta tagasi tühjaks, eks 
omanikele oli see paras häving,» 
rääkis Nõmmel tegevust alusta-
nud üksuse eestvedaja, ettevõt-
jana tegutsev pensionär Viktor 
Karp. Tänapäeval hoitakse ga-
raažides sageli lihtsalt vähem 
tarvis minevaid asju. 

Tema sõnul oli rõdu kaudu sis-
se murtud ka ühte naabermaja 
korterisse. Rõdu aken löödi liht-
salt puruks. «Need olid tõrvatil-
gad, mis siin elamise meepotti 
on tugevasti rikkunud, ja seega 
panimegi seljad kokku,» ütles 
Karp. «Siin rongijaama juures 
ühest firmast öeldi samuti, et 
nad toetavad naabrivalvet, sest 
ei taha, et majaseinad oleksid 
grafitiga soditud.»

Kogukond nagu külas
Tammede puiestee on osake 

aedlinnast. Maja, kuhu loodi 
naabrivalve sektor, mis hõlmab 
ka hulga naaberkinnistuid, kuju-
tab endast 1950ndate keskel 
ehitatud, boksiga ridaelamut. 
Paraku näitab statistika, et just 
seal kandis, Nõmmel on vargu-
sed kodude juurest viimasel ajal 
juba suvel kasvama hakanud, 
ehkki Tallinnas on muidu suvi ol-
nud pigem rahulik. 

Naabrivalve piirkonna loomise 
ajendas siiski põliste elanike 

mure, kui hakati Bookingu ra-
kenduse kaudu välja rentima 
kortereid, mis suurel hulgal võõ-
raid juurde tõi. Samuti lähevad 
sageli kaduma rongijaama jalg-
rattaparklasse jäetud rattad.

Viktor Karp näeb naabrivalve 
üksuse taga siiski laiemat mis-
siooni kui vaid varguste ära 
hoidmist. 

«Miks ei võiks linna oludes olla 
taoline kogukondlik läbikäimine 
nagu külades?» küsis ta. «Naab-
rivalve rakukesed võiksid mingil 
kombel olla seotud ka pääste-
ametiga ja üldse selline kõike-
hõlmav, et aidataks üksteist, kui 
midagi juhtub. Kui läheb elekter 

ära või vett ei ole, et siis anda 
oma varudest naabrile näiteks 
kohvivett või aidata mõnel naab-
rimemmel libedaga sõelmeid 
maha riputada.»

Tallinnas on praegu 140 naab-
rivalve sektorit, kõige enam ehk 
poolsada neist kesklinnas. Üsna 
vähe, kõigest neli, on neid üllata-
val kombel Pirital. 

Tegemist on ilmselt kõige vä-
hem kuluka võimalusega muuta 
turvalisemaks enda kodu või 
kodu ümbrus, sest ilmselgelt pe-
letavad naabrivalve sildid võima-
likke vargaid. Kuigi tavaliselt ei ole 
naabrivalvega majades ümbruse 
jälgimise graafikut kokku lepitud, 

ei või kunagi teada, millisest ak-
nast võivad sind passida näiteks 
mõne valvsa pensionäri silmad. 

Põgusad vestlused mõnede 
naabrivalve sektoritega näitavad, 
et mõneti on asjad läinud isevoolu 
teed. Sildid on üleval, aga eriti 
omavahel läbi ei käida. Samas 
mööndakse, et praegused ajad 
sunnivad üksteist toetama ja roh-
kem silmi lahti hoidma.  

«Need sildid kindlasti peleta-
vad eemale nii vargaid kui teisi 
halbade kavatsustega inimesi,» 
rääkis Vana-Kalamaja 3B ühistu 
üks juhtidest. 

Tema sõnul ajendas naabrival-
vega liituma naabruses asuv alko-

«Ajad on heitlikud ja inime-
sed soovivad oma vara 
kaitsta ja silma peal hoida,» 
ütles valvetehnikat müüv et-
tevõtja Tiina Veskiväli-Sulg.

Tema sõnul kasutatakse tehni-
kapoodides müüdavaid valvekaa-
meraid laial skaalal ja mitte ainult 
oma põhikodus. Näiteks paljudel 
meil on maakodud või elavad va-
nemad maal, ning on kindlam tun-
ne, kui hoovil ja majal silm peal.

Kaameralahendused on täna-
päeval muutunud tavatarbija 
jaoks lihtsamaks ja nutitelefon on 
pea kõigil taskus. Eriti populaar-
seks on seega muutunud kaame-
rad, mis ei vaja töötamiseks wifi 
ühendust. Teavituste saamiseks 

ja olukorra jälgimiseks maja üm-
ber on kaamerale vaja teenuse-
pakkujalt juurde osta internetipõ-
hine SIM kaart. Suuremat huvi 
tuntakse veel päikesepatareidel 
töötavate kaamerate vastu. 

Ostjad on nõus kaameratesse 
pigem rohkem raha panema. Ta-
hetakse neid, mis suurema funkt-
sionaalsusega. 

Kaamerapilti võid näha seega 
mobiiltelefonist või arvutist ja pa-
remad kaamerad on varustatud 
juba kahepoolse suhtluse võima-
lusega ehk mikrofoni ja kõlariga. 
Võid öelda kusagilt kilomeetrite 
kauguselt, arvuti taga istudes 
tere sinu koju külla saabuvatele 
sõpradele või käratada peale 
kutsumata külalistele. 

Parematel kaameratel on vär-
viline öövaatluse režiim ja liikumi-
se tuvastus. 

Tegemist pole mingi hüperkalli 
tehnoloogiaga. Taolisi saab juba 
paari-kolmesaja euroga. Kuid sa-
mamoodi tunnevad ostjad huvi ka 
ülivalvatusest muljet loovate pet-
tekaamerate vastu.

Tiina Veskiväli-Sulg ütles, et on 
ise samamoodi relvastunud kaa-
meraga: «Kui veel mõne aasta 
eest oli lihtsalt tore maakodu 
metsas loomi jälgijad, siis nüüd 
on süda rahul, et ükski mitte soo-
vitud liikumine ei jää märkamata 
ning vajadusel on võimalik rea-
geerida. Kas käivitades alarmi või 
siis juba abi kutsudes.» 

Turvafirmadega on korteri 
või eramaja valvamiseks le-
pingu sõlminud suurusjär-
gus 50 000 klienti kogu Eesti 
peale kokku. Kuid selle tee-
nuse kasutajaid eriti juurde 
ei tule, pigem jääb vähe-
maks. Kas korteri panemine 
n-ö valve alla muutub järjest 
enam minevikuks?

Majanduslikult keerulisel ajal on 
inimestel lihtne see väljaminek 
kärpida. Kuid turvafirma Articard 
tegevjuhi Andrus Jaamuli sõnul 
valitseb siin umbes viis aastat lan-
gustrend, mis algas juba heal ajal.

Ühelt poolt on suurenenud 
ühiskonna üldine turvalisus. Tei-
salt paneb järjest rohkem inimesi 
ise oma koju valvekaamera ja jäl-
gib pilti telefonist. Lisaks hoitak-
se väärisasju aina enam pankade 

hoiulaegastes. Ja kui lähebki ko-
dunt kaduma telekas või sülear-
vuti, kehitatakse pigem õlgu. 

Lisaks on vähenenud kodu 
emotsionaalne väärtus. Elupaiku 
vahetatakse sagedamini ja paljud 
kasutavad üürikortereid. 

Osal linlastel on kusagil linna 
lähedal suvila ja sellegi seadmine 
mehitatud valve alla ei tundu kui-
gi mõistlik. Vargusele kuluvad 
loetud minutid, patrullil häirele 
reageerimise peale kohale sõi-
duks aga umbes pool tundi.

Mida saab nõuda alamakstud 
turvajalt?

Igal juhul tuleks aga kas linnas 
eramajas või maal mõelda siree-
nide paigaldamisele. 

«Kõige kiiremini ja tõhusamalt 
reageerivad sel juhul naabrime-
hed, ja kui ikka midagi ta peale 
karjub, siis ei taha varas seal olla,» 

tõdes turvafirma Articard tegev-
juht Andrus Jaamul. Kindlasti mõ-
jutab tema sõnul mehitatud tur-
vateenuse kvaliteeti see, et turva-
mehed on alamakstud. Nendelt 
nõutakse seadusega supermehe 
omadusi, tasudes selle eest alla 
tuhande euro. «Me oleme oma 
hindade tasemega Soomes ja 
Rootsis, ainult et kui meil on tur-
vamehe tunnihind 5-6 eurot bru-
to, siis seal 15-16,» nentis Jaamul.  

Korterite-majade valveteenust 
on jäänud üldiselt pakkuma mõ-
ned suured turvaettevõtted, sest 
ainult suuruse ja mahuga saab 
soodsat hinda pakkuda.

G4Si erakliendiüksuse juhi Tar-
mo Pärjala sõnul algavad kodu-
valve teenuste hinnad kolmest 
eurost. Samas võib keerukamate 
ja kõrgema kaitsevajadusega ob-
jektide puhul, kus on kasutusel 

rohkem seadmeid, hind olla palju 
kõrgem. 

Keskmist on siinkohal raske 
välja tuua. Kuid nii teenuse kui ka  
seadmete eest on võimalik maks-
ta kuutasu. 

«Kindlasti ei ole need summad 
sellised, mis poleks väärt sellega 
kaasnevat hingerahu ning riskide 
maandamist, et ei tekiks märksa 
suuremat materiaalset kahju,» 
sõnas Pärjala.  

«Viisime hiljuti läbi uuringu, 
kust selgus, et viimase kümnendi 
jooksul on 77 000 eestlast pida-
nud koju saabudes avastama, et 
nende eluaset on käinud uudista-
mas kutsumata külaline. Ja suur 
osa ohvritest ütleb, et kõige hul-
lem on seejuures mitte materiaal-
ne, vaid emotsionaalne kahju ja 
turvatunde kadumine.» 

Plussid

• Rahaline kulu on minimaalne.
• Kasvatab inimeste õlg-õla 

tunnet ja läbikäimist koduko-
has.

• Hakatakse üksteist rohkem 
aitama igasugustes olukorda-
des.

• Suured oranžid Naabrivalve 
sildid peletavad halbade ka-
vatsustega tegelasi eemale.

Miinused

• Pole konkreetset vastutajat 
piirkonnas, võidakse liialt loo-
ta üksteise peale.

• Naabrivalve üksus võib olla 
taandunud formaalsuseks. 
Loodetakse liialt siltide ehma-
tavale mõjule ja ei hoiatata 
üksteist.

• Majja võib püsielanike kõrvale 
olla tekkinud rohkem ajutisi 
üürnikke, kellel on ümberringi 
toimuvast ükskõik.

Plussid

• Kaamerate puhul näiteks üs-
na odav hind ja ühekordne 
kulu paljudeks aastateks 
poolesajast eurost mõnede 
sadadeni.

• Sõltumatus kellegi välisest 
abist või märkamisest.

• Kaamera lindistust saab ka-
sutada varga või varguskatse 
sooritanu tabamiseks.

• Isegi väga odav valveseade 
vähendab märgatavalt vargu-
se riski. Ükski varas ei taha, et 
midagi tema peale karjub või 
vilgub või hakkavad tuled näi-
teks ümber maja põlema.

Miinused

• Kui oled tööl ja kodu aedlin-
naosas,  telefonile aga tuleb 
häireteade, ei pruugi politseil 
olla piirkonnas vaba patrulli, 
et kiiresti reageerida.

• Seadmete, eriti odavamate 
töökindlus võib olla küsitav või 
on nad jäänud hooldamata või 
on midagi valesti tehtud.

• Paremad kaamerad edasta-
vad üldiselt pidi sulle telefoni 
või arvuti ekraanile ja anna-
vad vajadusel häiret. Samas 
võib esineda olukordi, kus 
oled eemal nii arvutist kui te-
lefonist.

• Välistatud pole näiteks loo-
madest tekitatud valehäired.

Plussid

• Turvafirma mehitatud valve 
või sellega seotud tehnilised 
valveseadmed töötavad sõl-
tumatult sellest, kas sul endal 
on aega oma varal silma peal 
hoida või mitte.

• Kindel kvaliteet, mis tähen-
dab, et sinu korteri puutuma-
tuse kindlustab hulk spetsia-
liste ka siis, kui viibid näiteks 
välismaal. 

• Varguse oht on viidud miini-
mumini, sest vargad hoiavad 
valvatavatest korteritest-ma-
jadest pigem eemale.

Miinused

• Pidev igakuine kulu turvafir-
ma teenuse näol.

• Vähe on sellest abi näiteks 
Tallinna lähedal üksikumates 
kohtades asuvate eramute 
puhul, sest turvafirma patrullil 
võib kohale jõudmine võtta 
rohkem aega kui politseil. Va-
rastatakse loetud minutitega, 
patrullil võib häireteate peale 
kohale sõitmine võtta pool 
tundi.

Naabrivalve eelis on selle odavus,  
lisaks leiad sõpru või tuttavaid

Poodides müüdavad valveseadmed pakuvad 
lihtsat võimalust kodu kaitseks

Turvafirma koduvalve on kulukaim,  
kuid pakub südamerahu

Linnamuuseumi 
sEkskursiooni 
jõuluerituur 

Näitus «Kõlvatu Tallinn» kä-
sitleb linlaste seksuaalkäitu-
mist ja prostitutsiooni pealin-
nas 15. sajandist II maailma-
sõjani. Teemat vaadeldakse 
sotsiaalajaloo perspektiivi 
kaudu,  ärgitades ühiskonda 
valmidusele tegeleda tundliku 
teemaga ilma valehäbita. 13. 
detsembril kell 18 linnamuu-
seumist algav ekskursioon 
laiendab näituse teemasid 
ning jutustab konkreetsete 
paikadega seotud lugusid. Pi-
letid ja info  www.linnamuu-
seum.ee/cat-linnaelumuu-
seum/sekskursioon-kolvatu-
tallinn/ 

 

Muusikalinn 
Tallinn jõuluoo-
tuskontsert
Tallinna kammerkoor on juba 
60 aastat rõõmustanud linla-
si kauni koorimuusikaga. 17. 
detsembril kl 17 leiab Muusi-
kalinn Tallinna raames Must-
peade majas aset Tallinna 
kammerkoori jõulukontsert 
«Läbi vaikse õhturahu», diri-
geerib Heli Jürgenson. Kont-
serdil esitatakse kauneid jõu-
lulaule mitmetelt loojatelt 
laiast maailmast ja armasta-
tud Eesti autoritelt. Kontsert 
on tasuta.

 

Talvehõnguline 
luuleõhtu muu-
seumis
Enne kiiret jõulusaginat kor-
raldab Tallinna kirjanduskes-
kus 16. detsembril kl 18 
Tammsaare muuseumis talve-
hõngulise luuleõhtu, et võtta 
aeg maha ja süveneda iseen-
dasse. Esinevad kirjanikud 
Mehis Heinsaar ja Berit Kasc-
han. Kõlab autorite enda loo-
ming ja neid kõnetavad eesti 
talve- ja loodusluuletused. 
Tekste täiendab õrn kitarri-
muusika. Sissepääs luuleõh-
tule muuseumipiletiga. Lähem 
info: Facebooki lehel Tallinna 
kirjanduskeskus/Tammsaare 
muuseum

Virkko  
Lepassalu
virkko. 
lepassalu@ 
tallinnlv.ee

Pensionärist ettevõtja Viktor Karpi meelest nõuavad praegused karmid ajad, et inimesed rohkem üksteist toetaksid ja kokku hoiaksid.  Albert Truuväärt

Tallinnas ei ole varguste hulk tänavu eriti kasvanud, kuid ohu märk on nende arvu suurenemine kesklinnas 
ja Lasnamäel. Georg Koppel

Jalgrattad kuuluvad Tallinnas varaste lemmikute hulka.

Kriis  
toob kurjale  

teele astujaid  
juurde.

Aktiivne pensionär: naabrivalvele võiks üles ehitada ka kodanikukaitse

Rahvas relvastub kaameratega, ent see eeldab nuti- või arvutiorjust

Elamine «valve alla»: vähe muret, kuid pidev kulu

Kodu saab turvalisemaks muuta igaüks: lahendusi leidub rohkesti

holipood, sest selle kliendid 
sattusid varem üsna sageli 
nende hoovi tuigerdama. 
Nüüdseks on purjutajaid maja 
ümbert märksa vähemaks jää-
nud. 

Niisama mööda  
ei jalutata

MTÜ Naabrivalve tegevjuht 
Marek Väljari tõi näite, kus 
ühest eramajast jalutati möö-
da ja märgati, et välisuks on 
lahti ja valvesignalisatsioon 
töötas. Märkajad helistasid 
naabrivalvesse ning hiljem 
selgus, et majja olid kolinud 
uued elanikud. Koer oli välis-
ukse lahti hüpanud, kui keda-
gi kodus polnud, ning signali-
satsioon oli tööle hakanud. 

«Üldiselt on nii, et kui naab-
rivalve silt üleval, siis inime-
sed ikkagi reageerivad taolis-
te juhtumiste peale,» ütles 
Väljari. «Meie piirkondade 
liikmetel on üldiselt turvatun-
ne ikkagi märksa kõrgem. Te-
gemist on laias plaanis sot-
siaalse kapitaliga, mis seis-
neb selles, et inimesed tun-
nevad üksteist ja suhtlevad.»

Turvaekspert Tarmo Pärja-
la sõnul aitab kogukonna 
kokku hoidmine, omavaheline 
koostöö ja tähelepanelikkus 
kindlasti halbu intsidente ära 
hoida. Teisalt hoiatab ta mu-
gavaks muutumise eest: 
«Ühelgi inimesel ei saa olla 
õigustatud ootust, et naaber 
teeb ära turvasüsteemi või 
politsei töö ehk peletab varga 
ära või püüab ta kinni.»
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Mudeli abil selgus näiteks, 
et Kalaranna tänava ristmi-
ku rohelisele tulele on vaja 
anda lisaaega. Liiklus muu-
tus sellest kiiremaks ja 
ühissõidukid enam ei 
hilinenud.

Linna transpordiamet tut-
vustas uut transpordimudelit, 
mis aitab muuta ühissõiduki-
te kasutamist ja liinide kulge-
mist veelgi kasutajasõbraliku-
maks ning korraldada liiklust 
nii, et oleks vähem seisakuid. 

Hinnaline tööriist
«Uus mudel on kalkulaa-

tor, mis näitab meile, kus teki-
vad liikluses ja ühistranspor-
dis probleemid. Meie ülesanne 
on siis neid lahendada,» rääkis 
transpordiameti liiklusekspert 
Grigori Parfjonov. «Uue mu-
deliga saab analüüsida nii au-
tode kui ka ühistranspordi lii-
kumist ja selgitada välja,  mi-
da parandada ja ümber projek-
teerida. Mudelisse on kõik lin-
laste liikumised kokku koonda-
tud. Pean tunnistama, et Tal-
linna liiklusmudeli täpsus on 

88%,  kusjuures juba 80% loe-
takse  väga heaks.» 

Transpordimudelid kui töö-
riistad eksisteerivad juba tükk 
aega. Inglismaal näiteks ka-
sutati niisugust mudelit juba 
kuuekümnendatel. «Aga see, 
mida meie Tallinnas nüüd ka-
sutame, on muidugi edasiaren-
dus,» ütles Parfjonov. «Inime-
sed liiguvad kodust tööle ja ta-
gasi.  Poodi, huviringi, spordi-
saali ja nii edasi. Meie mudel 
arvestab kõiki neid liikumisi, 
mida inimesed päeva jooksul 
ette võtavad.  Nii saame üsna 
täpselt aru, kuhu ja millal lii-
gutakse. Kui meil on vaja mõis-
ta, mis toimub näiteks hom-
mikuse tipptunni ajal, siis me 
saame seda üsna täpselt tea-
da. Nii täpne liikumise jälgi-
mine nõuab väga suurte and-
memahtude töötlemist ja see 
võtab omakorda üsna kaua ae-
ga. Kui me tahame modelleeri-
da hommikuse tipptunni liiku-
misi Tallinnas, vajutame vasta-
vat nuppu. Vastuse saamiseks 
kulub aga terve ööpäev, kuigi 
meil on väga võimas arvuti.» 

Tallinna transpordimudelis 
on  palju sõlmi, kus olukord 
muutub. Näiteks ühesuunaline 
tee läheb kahesuunaliseks, või 

pealinn@tallinnlv.ee

«See pole vaid tiitel, vaid 
autasu kõikidele inimestele, 
kes on end aastaid pühen-
danud spordi arendamisele 
Tallinnas,» kinnitas ACES of 
Europe juhatuse lii-
ge Johannes André de Jeu. 
«Spordipealinna aasta ongi 
siis selle kõige tehtu ja või-
du tähistamiseks. Tallinn on 
nüüd spordipealinnade pe-
re liige, see on suur võrgus-
tik, mis ühendab eri 
Euroopa linnade parimaid 
teadmisi ja kogemusi.»

Spordiühenduse ACES of Eu-
rope president Gian Francesco 
Lupattelli andis eelmisel teisi-
päeval Brüsselis üle 2025. aas-
ta Euroopa spordipealinna tiit-
li Tallinna linnapeale Mihhail 
Kõlvartile.

De Jeu soovis Tallinnale sel-
le puhul õnne. «See pole vaid 
tiitel, vaid autasu kõikidele ini-
mestele, kes on end aastaid pü-
hendanud spordi arendamisele 
Tallinnas,» kinnitas ta. «Spor-
dipealinna aasta ongi siis selle 
kõige tehtu ja võidu tähistami-
seks. Tallinn on nüüd spordipea-
linnade pere liige, see on suur 
võrgustik, mis ühendab eri Eu-
roopa linnade parimaid teadmi-
si ja kogemusi.» 

De Jeu lisas, et peale koroo-
naaega on tervise hoidmine ja 
spordi arendamine tõusnud veel-
gi olulisemale kohale. 

Võimalus rahvast  
sportima panna

Ka Kõlvarti sõnul jagab linn 
tiitlit koos kõigi spordivaldkon-
na arendajate, sportlaste, tree-
nerite ja spordisõpradega aasta-
tepikkuse panuse ja pühendu-
muse eest. «Nii nagu sportla-
se teekond maailma tiitlivõist-
luse poodiumini nõuab aasta-
te, isegi aastakümnete pik-
kust pühendumust, 
töökust ja mees-
konnatööd, 
eeldab seda 
ka Euroo-
pa spordi-
pealinna 
tiitli saa-
vutami-
ne,» lau-
sus ta. «Ent 
iga tunnus-
tusega kaas-
neb ka vastu-
tus – spordipea-
linnana kanname üle-
euroopalise liikumisharras-
tuse ja spordi valdkonna eest-
kõneleja ja -vedaja rolli. Me 
oleme väärtustanud Tallinnas 
kogukonnakeskset sporti ning 
selleks on meil loodud kaas-
aegne ja mitmekülgne taristu. 
Nüüd avaneb meile võimalus 
olla ka osaline üleeuroopali-
se kogukonna spordi arenda-
misel, ja ma tänan selle usal-
duse eest.» 

Abilinnapea Vadim Belo-
bovtsevi sõnul ei tähenda spor-
dipealinnaks saamine, nagu me 
muul ajal sporti ei panustaks. 
«Järgmisel aastal on  linnaeel-
arves 32 miljonit spordi inves-
teeringuteks ja toetusteks. Uk-
sed avab korda tehtud Tallinna 
spordihall ning jätkub ka Kad-
rioru staadioni korrastamine,» 
ütles ta. «Spordipealinna tiitel 
ja aasta annavad meile võima-
luse rohkem rääkida spordist, 
sporti propageerida, korraldada 
spordiüritusi. Tiitel toob linnale 
kuulsust ja muudab selle spor-
difännide seas populaarsemaks. 

Samuti on selle aasta ees-
märk, et meie elani-

kud liiguksid roh-
kem. Kui prae-

gu teevad 
seda um-
bes pooled 
alanikest, 
siis aas-
taks 2035 
võiks prot-

sent olla 
65 või isegi 

rohkem.» 
Euroo-

pa spordipealin-
na tiitlit ei saa endale 

igaüks. Linn peab oma spordi-
elu korraldamisel silma paistma 
nii, et ta väärib üle-euroopalist 
esiletõstmist. «Tallinna jaoks on 
väga oluline roheline mõtteviis 
ja elanike sportlikkus,» lausus 
Kõlvart. «Meil tegutseb spordi-
kool ning väga populaarne on 
ka programm «Sport kooli». Igal 
aastal saab 22 000-23  000 last 
sporditoetust. Toetame nii koha-
likke kui ka suuri rahvusvahelisi 

võistlusi. Tippsport ja rahvasport 
on tihedalt seotud. Tervisesporti 
toetades on sport ka rahva seas 
populaarne ning see tekitab hu-
vi tippsportlaseks saada. Ja vas-
tupidi, kui meil on suured spor-
ditipud, motiveerib see ka linla-
si spordiga tegelema.»

Eeskujuks teistele  
pealinnadele

Tallinn esitas tänavu kevadel 
taotluse Euroopa spordipealinn 
2025 kandideerimiseks kui spor-
ti arendav, panustav ja tervislik-
ku ja aktiivset elustiili väärtus-
tav linn. Taotluses anti põhja-
lik ülevaade linna spordivald-
konna senistest tegevustest, ta-
ristust ja plaanidest. Spordipea-
linnaks sobivust hinnanud vali-
deerimiskomisjon leidis, et Tal-
linn väärib Euroopa spordipea-
linna tiitlit ning olla seeläbi ees-
kujuks kõigile teistele Euroopa 
pealinnadele.

Euroopa spordipealinna tiitli 
üleandmise ürituse eel tutvusid 
Tallinna delegatsiooni esindajad, 
abilinnapea Vadim Belobrovtsev 
ning kultuuri- ja spordiameti ju-
hataja asetäitja Aivo Normak 
ka Brüsseli linna spordikorral-
dusega. Brüsseli spordi ja klii-
ma valdkonda kureeriv abilinna-
pea Benoit Hellings andis ülevaa-
te sealse spordivaldkonna tege-
vustest, plaanidest ja väljakutse-
test. «Kõige populaarsemad alad 
meie linnas on jalgpall, korvpall, 
daekwondo ja poks. Iga ala on 
seotud mõne populaarsema lin-
naosaga ning me peame pak-
kuma elanikele head võimalust 
harjutamiseks,» lausus ta. «Meil 
tegutseb rohkem kui 250 spor-

diklubi. Teeme nendega koos-
tööd spordi veelgi populaarse-
maks muutmiseks. Samuti on 
meile oluline korraldada suuri 
spordiüritusi. Näiteks 2018. aas-
tal olime osa Tour de France’st. 
See läks väga edukalt, võistlu-
se etappi jälgis üle miljoni kü-
lalise. Kuna jalgrattasõit on olu-
line osa Brüsseli transpordist ja 
siinses kultuurist, oli ka oluline 
tuua see suurvõistlus siia. See 
aitas kaasa jalgrattasõidu veel-
gi populaarsemaks muutmisele, 
sest see on hea ka keskkonnale.» 

Brüssel ehitab praegu suurt 
jalgpallistaadioni ning Hellings 

avaldas heameelt, et saab olla 
spordipealinn Tallinna partner 
sel olulisel aastal. «Hea on teis-
telt õppida ja end teistega võr-
relda, et mida meiegi saaksime 
ära teha,» märkis ta. 

Euroopa spordipealinna tiit-
lit on välja antud alates aastast 
2001, lisaks antakse välja maa-
ilma ja regionaalseid (linn, saar, 
kogukond, asula) spordipealin-
na või spordilinna tiitleid. Tä-
navu kannab Euroopa spordi-
pealinna tiitlit Haag, järgmisel 
aastal Glasgow ja 2024. aastal 
Genova.

tuleb juurde sõiduradasid või 
kaob neid ära. Need on kõik ka 
otsustamiskohad, mis transpor-
di ümberkorraldamisel vajavad 
tähelepanu. Meil on ka mitme-
sugused liiklusvahendid: bussid, 
autod, jalgrattad, jalgsi kõndi-
jad, tramm, troll, rong, ja nen-
de kasutajad võivad ka ühelt va-
hendilt teisele minna ehk ümber 
istuda. «Me arvestame veel nii, 
et kui inimene kõnnib jala töö-
le, siis see ongi tema transpor-
diviis,» märkis Parfjonov. «Aga 
kui ta õhtul läheb koeraga jalu-
tama, siis see pole enam trans-
pordiviis, vaid lihtsalt vaba aja 
veetmine.»  

Olukord muutub
Linn on mudelis jaotatud 

transporditsoonideks, mille 
kohta on teada, kui palju seal 
elab inimesi, kui vanad nad on, 
kas nad eelistavad ühistrans-
porti või oma autot, palju on 
neil lapsi jne. On ka andmed, 
millal inimesed liiguvad. «Me 
ehitasime seda mudelit täies-
ti nullist, korjasime väga pal-
ju andmeid, mida varem ei ol-
nud olemas või olid puuduli-
kud,» selgitas Parfjonov. «Ko-
gu linna niimoodi kaardista-
mine on väga suur töö, mis on 
meil võtnud väga kaua aega. 

Oluline küsimus on ka, 
miks inimene üldse liigub. 
Kas ta läheb tööle? Kas lä-
heb kooli või mujale? Sellest 
sõltub ka nõudlus teedevõr-
gu järele. Mudel arvestab ka 
Tallinna ringteesse jäävaid 
asulaid nagu Maardu, Kei-
la ja Saue. 

Mudelist on kasu olnud juba 
Pronksi tänava remondil. «Me 
vaatasime, mismoodi saaks vä-
hendada ummikuid, mis tekki-
sid juba esimesel nädalal,» üt-
les Parfjonov. «Üks lahendus 
oli bussiraja tekitamine Narva 
maanteele. Tahtsime vähenda-
da Narva maantee liikluskoor-
must. Vähendada näiteks Nar-
va maanteelt Kreutzwaldi tä-
navale pööramist ja üldse Vi-
ru ringini sõitmist. Vaatasime, 
kust tulevad need autod, mis 

sõitsid läbi Pronksi tänava. Ja 
mis hakkab juhtuma siis, kui 
see tänav kinni panna. Et kui-
das need liiklusvood ümber 
üle linna jaotuvad.»

Selgus – nagu arvatigi –, et 
väga palju autosid jaotus siis 
väikeste tänavate peale.  

Kus käib ümberistumine?
Teine koht, kus mudelit sai 

kasutada, oli Põhja-Tallinna 
liikluskorralduse muudatus su-
vel. «Vaatasime, kus tekivad 
ummikud ja mismoodi saak-
sime neid vähendada,» lau-
sus Parfjonov.

Üks lahendus oli Kalaran-
na tänava ristmiku rohelisele 
tulele lisaaja andmine. Liik-
lus muutus sellest kiiremaks 
ja ühissõidukid enam ei hili-
nenud. Bussid suutsid püsida 
graafikus. 

Varem hilines ühistransport 
õhtuse tipptunni ajal Põhja-Tal-
linnas ligi 17 minutit. «Nüüd 
keskmine liikumiskiirus suu-
renes, Telliskivi tänav sai ka 
natukene vähem koormust. 
Paljud sõitsid Põhja Puiestee 
ja Telliskivi tänava kaudu Pal-
diski maanteele,» rääkis Par-
fjonov. «Kui Põhja puiestee 
foor ei saanud palju autosid 
läbi lasta, juhtuski see, et Tel-
liskivi tänaval saab natukene 
mugavamalt sõita. Liiklusmu-
del näites, et 30% ummikust 
tekitatakse Telliskivi ja Vana-
Kalamaja tänava kaudu. Ma 
ausalt öeldes imestasin, kui 
nägin, et ummik oli Kalama-
ja sauna juures ja algas juba 
Telliskivi tänavast.»

Eraldi saab mudeli abil vaa-
data, mis toimub ühistranspor-
diga. Näiteks mis peatuses ini-
mesed lähevad peale, kus nad 
lähevad maha. Samuti saab 
vaadata, mismoodi käib üm-
beristumine. «Nii saab mo-
delleerida ka ümberistumise 
peatusi. Saame ka modellee-
rida uusi liine. Näiteks Vana-
Sadama trammiliini,» selgitas 
Parfjonov.

Mudeli abil vaatasid eks-
perdid sedagi, mis juhtub, 

Tallinna uus 
transpordimudel 
aitab paremini  
teid rajada ja 
ummikuid  
vältida

kui ühistranspordi huvides 
kitsendada autodele Pärnu 
maanteed. «Uurisime, kuhu 
need autod ümber jaotuvad 
ja mida see annab ühistrans-
pordi kasutatavuses. Mis aja-
segmendist ja reisi pikkusest 
hakkab ühistransport olema 
atraktiivsem ja eraautod vä-
hem atraktiivsed,» ütles Par-
fjonov.

Omaette küsimus on liini-
de pikkus. Kas näiteks Haa-
bersti lõpust Lasnamäe lõpu-
ni peaks olema üks bussiliin? 
Eksperdi arvates peab olema 
nii pikki liine kui ka neid, mis 
teenindavad teatud piirkonna 
elanikke ja viivad neid kuni 
kesklinnani.  «Meil peaks ole-
ma küll mõned linna läbivad 
liinid, mis sõidaksid hea inter-

Tallinna  
jaoks on väga  

oluline roheline 
mõtteviis ja elanike 

sportlikkus.

ANDRES HARJO: Kuna Tallinn  
ei saa kunagi valmis, peame  
arvestama ka muutuva liiklusega

Liiklusmudel peaks 
muutma ühis-
transpordi kät-
tesaadavust 
veel paremaks, 
kui see juba on, 
et inimesed ta-
haksid rohkem 
kasutada ühissõidu-
keid, mitte oma autot.

Transpordiameti juhataja 
Andres Harjo rõhutas, et Tal-
linna ühistranspordiliine on 
korrigeeritud jooksvalt kogu 
aeg. «Praegu analüüsime, 
mismoodi on linnaosades 
ühistranspordiühendused ta-
gatud,» ütles ta.

Kui linnaositi saab ühis-
transpordi olukord üle vaada-
tud, tuleb Harjo sõnul need 
linnaosade andmed nagu eri 
kihid asetada üksteise peale ja 
saada üldpilt üle linna. «Siis 
otsustame, kas linn kogu vaa-
tes on midagi puudu või mida-
gi üleliigset. Niimoodi see töö 
praegu samm-sammult käib.» 

Eesmärk on Harjo kinnitusel 
ikka see, et ühistranspordi 
kättesaadavus oleks veel pa-
rem kui ta juba on, et inimesed 
tahaksid rohkem kasutada 
ühissõidukeid, mitte oma au-
tot. «Meie uus liiklusmudel ei 
puuduta ainult ühistransporti. 
See aitab analüüsida eri stse-
naariume, et kui liikluskorral-
duses mingeid muudatusi te-
ha, siis milline see mõju kogu 

linna liikluspildile saab 
olema,» lausus Har-

jo. «Liiklusmudeli 
jaoks peab kogu 
aeg uuendama 
andmeid , mis tu-

levad eri andme-
baasidest, nii riikli-

kest kui ka nendest, 
mis meil on linnas olemas. 

Linn ei saa kunagi valmis ja lin-
na arenguga muutub ka ini-
meste liikumine.» 

Seni on kasutatud Tallinnas 
ühte teist, Stratumi liiklusmu-
delit, aga see tegeleb peami-
selt ainult liiklusvoogudega. 
«Sellist mudelit nagu meil 
praegu on, mis võtab arvesse 
nii palju aspekte, sealhulgas 
inimeste sotsiaalset elu, pole 
linnal veel olnud. See on vaja-
lik tööriist mitte ainult trans-
pordikorraldajatele, vaid ka 
linnaplaneerijatele,» ütles 
Harjo. «Kui mingi muudatus 
teha, siis saame laiemalt  vaa-
data, mis see muudatus enda-
ga kaasa toob.»

Harjo sõnul soovib linn 
«Pargi ja reisi» süsteemi kind-
lasti laiendada. «Praegused 
ettepanekud on takerdunud 
maaomandi taha,» nentis ta. 
«Linnal pole lihtsalt vaba 
maad, kuhu neid parklaid raja-
da. Peame hakkama tegutse-
ma koos eraarendajaga ja 
jõudma nendega  kokkulepe-
teni.» 

TANEL KIIK: Saame liiklusmuresid 
nüüd kiiremini lahendada
Tänu mudelile saab 
elanikele sobiva-
maid ühistrans-
pordi liine ka-
vandada.

Abilinnapea 
Tanel Kiige sõnul 
soovib linn pakkuda 
oma elanikele tasuta kva-
liteetset ühistransporti ning 
seeläbi vähendada ka müra- 
ja õhusaastet, ummikuid ja au-
tostumist. «See tähendab, et 
peame samm-sammult kaas-
ajastama ka olemasolevat lii-
nivõrku,» ütles Kiik. «Kõik olu-
lisemad muudatused eelda-
vad aga põhjalikke analüüse 

ning inimeste liikumistee-
kondade ja linna tulevi-

kuarengutega arves-
tamist.»

Kiik lisas, et Trans-
pordiameti uus liiku-

mismudel aitab kiire-
mini pealinna liikluse mu-

resid lahendada. «See aitab 
välja töötada ajutisi ümber-
korraldusi teetööde ajaks ning 
panustab linna üldisesse 
arengusse. Oleme mudelit ra-
kendanud juba mitmete väik-
semate muudatuste tegemisel 
ning plaanime laiemat liinivõr-
gu korrastamist 2023. aasta 
teises pooles,» ütles ta.

Tallinn eraldab tuleval aastal  
spordile ligi 32 miljonit eurot
• Suurim investeering on järg-

misel aastal Tallinna spordi-
halli uuendamine. Hall 
peaks valmima 2023. aasta 
sügishooajaks ning selleks 
on kavandatud ligi 7,5 miljo-
nit eurot. Etapiti jätkub Kad-
rioru staadioni korrastami-
ne. Järgmisel aastal kulub 
staadioni projekteerimiseks 
ja valgustuse paigaldami-
seks miljon eurot.

• Lisaks rajatakse järgmisel 
aastal Punasele tänavale 
jalgpallihall, selleks on ette 
nähtud 1,1 miljonit eurot. 
Kristiine spordimaja oota-
vad soojustus- ja fassaadi-
tööd poole miljoni euro ula-
tuses. Samuti algab Sõle 
spordikeskuse juurdeehitu-
se projekteerimine. Kavas 
on laiendada fuajeed ja ra-

jada täiendavad sanitaar-
ruumid. Projekteerimiseks 
on ette nähtud 170 000 eu-
rot.

• Nõmmel algab uue ekst-
reemspordiväljaku rajamine 
amortiseerunud Ilmarise 
väljaku asemele. Projektee-
rimiseks ja esimese etapi 
töödeks on järgmisel aastal 
kavandatud 200 000 eurot.

• Linna spordiradade hoolda-
miseks ja laiendamiseks on 
2023. aastal ette nähtud 
550 000 eurot.

• Linn toetab ka laste- ja 
noortesporti, spordiprojekte 
ja -ühendusi, eraspordibaa-
se ning spordikalendris 
kindla koha leidnud rahvus-
vahelisi spordivõistlusi, mis 
tutvustavad ja rikastavad 
Tallinna spordielu.

Tondiraba jäähallis tehti  
eemisel nädalal teatavaks 
tänavused Tallinna parimad 
sportlased ja võistkond. 
Parima naissportlase tiitli 
pälvis vigursuusataja Kelly 
Sildaru (pildil), parima 
meessportlase tiitli kerge-
jõustiklane Janek Õiglane.

Sildaru võitis Pekingi tali-
olümpiamängudel vigursuusata-

mise pargisõidus pronks-
medali ja rennisõidus 
4. koha, Kelly Silda-
ru treener on Mihkel 
Ustav. Aasta mees-
sportlane Janek Õig-
lane võitis Euroopa 
meistrivõistlustel küm-
nevõistluses pronksmeda-
li, tema treener on James Thomas.

Parima noorsportlane tiit-
li sai ujuja Eneli Jefimova, pa-

rima parasportlase tiit-
li võitis ratastooli cur-
lingu tiim koosseisus 
Kätlin Riidbach, Sig-
ne Falkenberg, And-
rei Koitmäe ja Lau-

ri Murašov. Parimaks 
võistkonnaks kuuluta-

ti Tallinna FC Flora jalg-
pallinaiskond ning parimaks 
noorte spordiklubiks maadlus-
klubi Nelson.

Linnapea Mihhail Kõlvart tõ-
des, et Tallinn on aasta sport-
lasi ja sportmängude võistkon-
di tunnustanud juba 1994. aas-
tast. «Tänased ja kõik eelneval 
26 aastal tunnustatud sportla-
sed on toonud koju kõrgeid tiit-
leid olümpiamängudelt ja maa-
ilmameistrivõistlustelt. Teie edu 
suurvõistlustel hoiab Eesti spor-
di ja Tallinna maailmakaardil 
ning teie edukus peitub ka Tal-

linna viimatises tiitlivõidus, mil-
lega pärjati meie kodulinn Eu-
roopa spordipealinnaks aastal 
2025,» rääkis Kõlvart. «Tänan 
teid selle eest ning soovin tei-
le motivatsiooni ja tahet, et ol-
la nakatavaks eeskujuks meie 
noortele nende suurte unistus-
te poole püüdlemisel.»

Tallinna 2022. aasta parimat 
sportlast ja võistkonda said in-
ternetis valida kõik linlased.

Tallinna aasta sportlased on Kelly Sildaru ja Janek Õiglane

VÕITJA: Tallinn sai kätte 2025. 
aasta Euroopa spordipealinna tiitli 

ACES of Europe president Gian Francesco Lupattelli andis 
Brüsselis üle 2024. aasta Euroopa spordipealinna tiitli Ge-
novale ja 2025. aasta tiitli Tallinnale.  Tallinna linnameedia

Uut liiklusmudelit kasutatakse 
ka Pronksi tänava remondil.

 Mats Õun

valliga näiteks Õismäelt lä-
bi kesklinna Lasnamäele. 
Ja teine liin, mis viib Õis-
mäe otsast kesklinnani. Ta 
teenindab ka neid, kes kõr-
valt tulevad otseliini peale. 
Peab olema ka kolmas liin, 
mis tagab sotsiaalse infra-
struktuuri juurde sõitjate 
vajadused. See liin läheb 
haiglate, koolide ja teiste 
vajalike asutuste juurde.» 

Vaja on ekspressliine
Kindlasti peavad olema 

ka ekspressliinid, mis töö-
tavad ainult hommikuse ja 
õhtuse tipptunni ajal. «Meil 
on praegu tehtud linnaosa-
de kaupa analüüsid, kuhu 
ja kuidas need sobiks. Pi-
ritat me praegu just lõpeta-
me. Kui kõik linnaosad on 
ära tehtud, saame tulemu-
sed liita ja vaadata, mis toi-
mib ja mis ei toimi,» lau-
sus Parfjonov. «Ja vaada-
ta ka majanduslikku poolt. 
Ühistransport peab olema 
efektiivne ka majandusli-
kust aspektist. Ekspress-
liin sõidab Õismäelt kesk-
linna 20 minutiga. Kui pan-
na mitmeid peatusi juur-
de, pikeneb sõiduaeg ko-
he poole võrra. 

Ühistranspordi liini-
de ümber planeerimine ei 
ole Parfjonovi sõnul liht-
ne töö. «Barcelonas näiteks 
võttis see aega kolm aas-
tat, Dresdenis viis,» mai-
nis ta. «Meie oleme sellega 
tegelenud aasta aega. Tal-
linn on ikka päris eripä-
rane linn, väga oluline on 
ka inimeste siinsed harju-
mused. Tallinna jaoks on 
vaja oma jalgratas kokku 
panna. Mitte kellegi pealt 
copy-paste´i teha.»

Parfjonovi sõnul peaks 
ühissõidukites hakkama 
saama ka see, kes ei tun-
ne linna ega oska keelt. 
Kõik võiks olla näiteks tab-
loo pealt hästi jälgitav.



lekandeteenustel olijatel on kaa-
sasündinud intellektipuue, näi-
teks Downi sündroom, mis tä-
hendab, et seda ei saa ravimite-
ga ravida ja intellekt jääb kuni 
12-aastase lapse tasemele. Samas 
on ka neid, kes on väga tublid ja 
käivad tööl,» selgitas Pärgmäe. 
«Teisel osal on vaimne haigus, 
mis võib eluaja jooksul tabada 
meist igaüht, ja sellisel juhul on 
see sageli ravimitega kontrolli-
tav. Suurel osal on skisofreenia 
diagnoos. Aga on ka nn orgaani-
lised haigused, näiteks on inime-
ne autoõnnetuses füüsiliselt viga 
saadud. Või on tekkinud ajukah-
justus mingisuguse sõltuvusaine 
tagajärjel.» 

Mõtlemapanev tõik on seegi, 
et psüühiline erivajadus võib tek-
kida ületöötamise ja läbipõ-
lemise tagajärjel. 

Üks Kopli 
Kodu elanik 
käib ka tööl. 
«Sihtasu-
tuses Hea 
Hoog on 
AS Hoo-
lekande-
teenused 
tütarette-
võte, mis 
pakub töö-
tamise võima-
lust, tööharjumust 
ja -tegevusi,» rääkis 
Kadri Talva-Ots. «Sedalaadi 
töökeskusi, kus psüühilise eriva-
jadusega inimesed saavad vasta-
valt võimetele luua toredaid asju 
lemmikloomatoodetest punutis-
te, keraamika ja viltimiseni, on 
üle Eesti kokku 14.» 

Talva-Otsa sõnul on see hea 
võimalus nendele, kes vajavad 
töötamist turvalistes ja kaitstud 
tingimustes ega saa hakkama 
avatud tööturul. «Edulugu on 

see, kui nad avatud tööturule 
jõuavad,» nentis ta. «Me kõik ta-
hame end tunda vajaliku ja ka-
sulikuna, ja üks võimalus ongi 
minna majast välja, ükskõik mis 
tööd tegema.» 

Sageli tekitab küsimusi, mis 
vahe on hooldajal ja tegevusju-
hendajal. «Meie psüühilise eriva-
jadusega inimeste majades töö-
tavast 800 inimesest on hoolda-
jaid ehk vaid mõni üksik,» lausus 
Pärgmäe. «Hooldaja teeb hool-
dustoiminguid, vahetab mähk-
meid või söödab, aga Kopli Ko-
du tüüpi majade tegevusjuhen-
dajad on pigem nagu suurpere 
vanemad, kes hommikul vaata-
vad, kas kõigil on hambad pes-
tud ning kes millistesse tege-
vustesse peab minema. Teisisõ-

nu, ühiselt tehakse kõike, mi-
da tavalises koduski.»

Darja Aidini-
dou sõnul meel-

dib tegevusju-
hendaja töö 
talle väga. 
Enne Kopli 
Kodu töö-
tas ta kolm 
aastat haig-
la neuroloo-

giaosakon-
nas, kus olid 

ka psühhooside-
ga patsiendid, ning 

mõtles seejärel tükk ae-
ga, kas tahab töötada erivajadus-

tega inimestega. «Aga kui ma siia 
saabusin, tuli välja, et see on na-
gu teine kodu. Ei teki  tunnet, et 
tulen tööle – me ju teeme samu 
asju nagu kodus!» lausus naine. 
«Mul on oma kodus kahe väi-
kese lapsega palju raskem, siin 
on nii rahulik, et ma lausa puh-
kan! Kui töö meeldib, siis ei ole 
raske. Meil on väga vedanud, et 
elanikud on toredad. Samas on 

selge, et see amet sobib vaid vä-
ga suure südamega inimestele.»

Tänaseks on AS Hoolekande-
teenused abil toodud kogukon-
dadesse elama juba üle 1500 ini-
mese. Pealinnas  on erivajadus-
tega inimestele kokku viis kodu, 
Eesti peale kokku 25. Tallinnas 
elavad nad veel Õismäe, Lasna-
mäe ja Mustamäe kortermaja-
de tavalistes korterites ja naab-
rid ei teagi, et kellelgi on min-
gi abivajadus – seal käib töötaja 
päevasel ajal elanikke vaatamas, 
et jõutaks õigel ajal tööle, rohud 
saaks võetud, poes käidud jne.

Perekondade  
taasühendamine

Ragne Noole sõnul püüavad 
kõik psüühilise erivajadusega ini-
meste kodud teha koostööd ko-
gukonnaga. «Saame väga kiita 
Tallinna linna, kus on head või-
malused aktiivseks eluks: näiteks 
on meie elanikud käinud Paljas-
saare loomade varjupaigas va-
batahtlikeks, koostöös raama-
tukogudega oleme teinud uudis-
te lugemise ja kunstitunde ning 
osa  elanikke käib koolivõimlates 
sportimas,» lausus Nool. Isiklike 
kontaktide kaudu käiakse koha-
likes kirikutes ning need, kes on 
tulnud kuskilt teisest Eesti otsast 
kodukohta tagasi, saavad lähe-
dastega tihemini kohtuda ja neil 
külas käia. «Võin kinnitada, et 
kui inimesed tulevad suuremast 
hooldekodust väiksemasse, on 
nad rahulikumad ja positiivse-
mad,» sõnas Nool. «Mõni, keda 
ei saanud naeratama või rääki-
ma, teeb mõlemat nüüd vahet-
pidamata.»

Tegevusjuhendajate sõnul 
teeb vahel siiski kurvaks, et psüü-
hilise erivajadusega inimesi käi-
vad nende omaksed vähe vaata-
mas. Nõukaajal soovitati näiteks 
Downi sündroomiga laps ära an-
da ja katkestati sidemed, nüüd ot-
sitakse need perekonnad sageli 
üles. Paraku on sedalaadi taas-
ühendamised mõlemale poolele 
keerulised ning nõuavad palju 
aega ja tööd. 

«Kodust meie juurde tulijad on 
aga elanud terve elu kogukonnas, 
neil on sõbrad ja pere käib neid 
vaatamas. Seal tekib pigem see 
probleem, et perekond on har-
junud terve elu toetama ja mu-
retsema,» lausus Pärgmäe. «Meil 
tuleb sel juhul pereliikmeid toeta-
da, et nad oleksid valmis möön-
ma: jah, ta on täiskasvanud ini-
mene, ka tema võib minna nii-
öelda iseseisva elu peale. Tegeli-
kult on normaalne, et täiskasva-
nud inimene – olgu ta erivajadu-
sega või mitte – läheb ühel het-
kel kodust ära ja elab oma elu.»

Pärgmäe sõnul pole me kõik 
võrdsed oma võimalustelt või 
võimekuselt, küll aga oleme võrd-
väärsed. «Igal inimesel on koht 
kogukonnas ja meil kõigil on min-
gisugune psüühiline vajadus, eri-
pära või haavatavus,» tõdes ta. 
«Me ei peaks hindama inimest 
tema haavatavuste järgi, vaid sel-
le järgi, kes ta on. See ongi põh-
jus, miks me tegeleme psüühilise 
erivajadusega inimestele tegusa 
elu pakkumisega: et kõigil oleks 
võrdsed võimalused.»
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Iga inimene võib elu jooksul 
psüühiliselt haigeks jääda – au-
toõnnetuse või trauma, narko-
maania või isegi ületöötamise 
tagajärjel.

Psüühilise erivajadusega ini-
meste ümber keerleb terve ri-
da müüte alates sellest, justkui 
oleksid nad ohtlikud ja ettear-
vamatud. «Sedalaadi müütide 
tekkel on kolm põhjust,» lausus 
AS Hoolekandeteenused avali-
ke suhete juht Katrin Pärgmäe. 
«Esiteks peideti endises Nõuko-
gude Liidus erivajadustega ini-
mesed täiesti ära, suurtesse eri-
hooldekodudesse. Kuna neid aas-
takümneid ei nähtud, tekkis ar-
vamus, et järelikult pidi isolee-
rimisel mingi põhjus olema. Te-
gelikult ei olnud põhjus seotud 
üldse erivajadustega inimeste, 
vaid toonase režiimiga.» 

Rõõmsameelne mees
Samuti nappis teadmisi, kui-

das vaimupuudega inimesi aidata 
ja toetada. «Mida aga ei tea, se-
da kardetakse,» nentis Pärgmäe. 
«Kolmas valearusaamade tekita-
ja on Hollywoodi filmid, mis sa-
geli portreteerivad neid nn paha-
lasi nii, et lõpuks ilmneb tal ik-
ka mingi psüühiline erivajadus.  
Mõeldaksegi Jokkeri peale ja te-
kib tunne, et kõik psüühilised eri-
vajadused on ühesugused.»

Nüüdseks on suhtumine õn-
neks muutunud. Sellised inime-
si ei peideta enam «raudse ees-
riide» taha, vaid nad saavad ela-
da kodus või hubastes väikestes 
erihooldekodudes.

Ühes sellises Koplis asuvas 
kodus elab ka Uljam (51), kes 

on rõõmsameelne ja aval. Ta 
näitab külalistele hea meele-
ga oma tuba, mis hiljuti sai te-
ma enda ja töötajate koostöös 
värske, sinakasrohelise ning 
aprikoosikarva tooni seintele. 
Toas on tal televiisor, sülear-
vuti ja raadio, voodi ja kapp. 
«Mulle meeldib siin elada,» 
on Uljam eluga rahul. «Teen 
kõik iseseisvalt, käin üksi lin-
nas, igal pool.» 

Kopli Kodus on mees ela-
nud neli aastat, saabudes siia  
Uuemõisast Haapsalu külje all. 
«Teeme siin igasugu toimetusi, ai-
tan töötajaid köögis, koristami-
sel ja aias,» loetles Uljam. «Aias 
kasvatame maasikaid, kurke ja 
tomateid, seal meeldib mulle kõi-
ge rohkem kasta.» 

Uljam on käinud muusika-
tundides ja loodab nüüd kuskil 
ka tantsimas käima hakata. Me-
he lemmikkohad on kaubandus-
keskused. «Mulle meeldib linnas 
käia ja šopata – osta ilusad rii-
deid ja muid asju,» rääkis ta, osu-
tades oma toa seinal säravatele 
jõulutuledele ja väikesele kunst-
kuusele. «Üksinda toas on hea 
olla! Uuemõisas olime mit-
mekesi, nüüd elan nagu 
kuninga kass!» 

Veidi hiljem tuleb 
Uljamile meelde li-
sada: «Ma olen ka 
kihlatud! Tema ni-
mi on Käroli, ilus 
tüdruk on!»

Tegevusjuhen-
daja Darja Aidini-
dou kirjeldas Kop-
li Kodu argipäeva na-
gu tavalise pere elu-olu. 
«Teeme koos elanikega süüa, 
jalutame õues ja rannas, koris-
tame, hoolitseme, et nad võtak-
sid õigel ajal oma ravimeid, lä-
heme vajadusel arstile,» loet-
les Aidinidou, kelle sõnul on 
kahekorruselises aiaga majas 
kokku 24 asukat. Elanikele on 

«Siin elan nagu kuninga kass,» lausub Uljam, kes on 
üks pea sajast psüühilise erivajadusega inimesest, kes 
saab Tallinnas elada hubases psüühiliste erivajaduste-
ga inimestele mõeldud kodus. Kopli majas elav Uljam 
saab muide ka aias kurke ja tomateid kasvatada.

TEGUSAMA ELU KODUS ELAV ERILINE ULJAM:  
Ma olen õnnelikult kihlatud – väga ilus tüdruk on!

ristab, ehk teeb kõike, mida ini-
mesed kodus teevad.»

Vanasti pandi psüühilise eri-
vajadusega inimesed kohe eri-
hooldekodusse ja ei olnud min-
git jagamist, kellel on vähem või 
rohkem abi vaja – kõik läksid 
n-ö metsa taha.

Elul puudus mõte
«Sellistes suurtes hooldeasu-

tustes oli elanike peamiseks üles-
andeks süüa hommikust, ooda-
ta lõunasööki, seejärel õhtusöö-
ki, võtta rohud ja minna maga-
ma,» nentis AS Hoolekandetee-
nused kommunikatsioonispetsia-
list Kadri Talva-Ots. «Neil ei ol-
nud privaatsust, halvimal juhul 
isegi mitte oma riideid.» 

Ka tegevusi ei olnud palju. 
«Näiteks 500 elanikuga Sõme-
ral olid lisaks abimajandile vaid 
kangasteljed, millel sai teha kalt-
suvaipasid,» nentis Pärgmäe. «Ei 
olnud võimalust igaühelt küsida, 
mida tema teha sooviks.» Kui aga 
riik hakkas 2010. aastast hinda-
ma erivajadustega inimeste toi-
metulekut, selgus, et päris pal-
jud said kohe minna elama ta-
valisse korterisse, kus erihoo-
lekandetöötaja käib ainult päe-
vasel ajal. 

«Mul oli väga armas jutuaja-
mine ühe emaga, kelle tütar sai 
nüüd 60-aastaseks,» meenutas 
Pärgmäe. «Tütar elas terve elu, 
kuni 50. eluaastani nimelt sellises 
suures erihooldekodus. Siis aga 
läks korterisse, kus on nüüdseks 
kümme aastat elanud, ja ema üt-
les: «Tead, ta on viimase küm-
ne aastaga rohkem arenenud kui 
terve elu jooksul kokku! Kujutad 
ette, mis tema elust oleks võinud 
saada, kui ta oleks juba lapsena 
saanud abi, mida vajas!»

Psüühilise erivajadusega ini-
mestel peaks olema seega võima-
likult palju eri rolle, mille kaudu 
ta saab elust rõõmu tunda, üks-
kõik milline on tema abivajadus. 
«See on see põhjus, miks meie 
nimetame oma maju tegusama 
elu kodudeks,» rõhutas Pärgmäe. 

«Inimene ei pea tingimata 
joonistama, võib-olla meeldib 
talle lilli kasvatada, sporti teha 
või lugeda,» jätkas Kadri Tal-
va-Ots. «Püüame leida iga ela-
niku soovid üles, sest tihti nad 
ei teagi midagi tahta, kui ei ole 
kunagi proovinud.»

Katrin Pärgmäe sõnul jagune-
vad psüühilise erivajadusega ini-
mesed diagnoosidelt laias laastus 
kaheks. «Umbes pooltel erihoo-

Linda-Mari Väli,
Jürgen Fogel
pealinn@tallinnlv.ee

«Kõige efektsem on kind-
lasti Sõpruse kino esisel 
platsil asuv kõrvitsaks 
muutunud tuhkatriinu-
tõld,» rääkis Kesklinna va-
ba aja keskuse juhataja 
Anne Velt vanalinna täna-
vatele toodud muinasjutu-
hoovidest. «See on kõige 
suurem ja tähelepanu-
väärsem rajatis. Tõlda 
saab sisse istuda ja seal 
pilti teha. Rõõmu peaks ja-
guma kõigile.»

Teisest advendist peale leiab 
vanalinna tänavatelt valgus- ja 
heliinstallatsioonid, mis kutsu-
vad ellu armastatud muinas-
jutud. Kokku on kaunistatud 
seitse vanalinna hoovi ja tä-
navat, kuhu ühes pere või lä-
hedastega seiklema tulla ees-
märgiga leida lahendusi üles 
seatud mõistatustele. «Hopne-
ri maja hoovil saab muinasjut-
tu kaeda läbi klaasukse,» rää-
kis Velt. «Sisse päriselt ei saa-
gi, aga juba fuajees võib kuul-
da, kuidas keegi eemal nors-
kab. Samuti näha, et salapä-
rane trepp viib kõrgustesse. 
Kõik ikka selleks, et tekitada 
põnevust ja ärgitada vanemaid 
ühes lastega kohale tulema.»

Seitse hoovi, seitse  
muinasjuttu

Muinasjutuliselt on Hopneri 
maja hoovile ehitud ka Prant-
suse instituudi hoov, Katariina 
kiriku hoov, Raekoja tänav, 
Sõpruse kino esine plats, Ro-
helise turu park Pikal tänaval 
ning Saiakangi tänav. «Kõige 
efektsem on kindlasti Sõpru-
se kino esisel platsil asuv kõr-
vitsaks muutunud tuhkatriinu-
tõld,» rääkis Velt. «See on kõi-
ge suurem ja tähelepanuväär-
sem rajatis. Tõlda saab sisse is-
tuda ja seal pilti teha. Rõõmu 
peaks jaguma kõigile.»

Teised installatsioonid on 
Veldi sõnul tagasihoidlikumad. 
Nende peamine eesmärk on 
ikkagi see, et vanemad tulek-
sid ühes lastega aega veetma 

ja veeretak-
sid pühade ajal ka muinasju-
tulisemaid mõtteid.

Nii võib Katariina kiriku 
hoovis kuulda keset südatal-
ve idamaist muusikat ja ööbi-
kulaulu. Külastajate ülesanne 
on ära arvata, mis muinasju-
tuga on tegu. Prantsuse insti-
tuudi hoovist leiab seevastu 
kaasaegse muinasjutu, Väike-
se printsi loo. Tähistaeva kõli-
na saatel tuleb üles otsida re-
bane. «Raekoja tänaval koge-
me jällegi Sinihabeme muinas-
jutu,» kirjeldas Velt muinas-
jutulisi installatsioone. «Kuul-
da on vanglakettide kõlinat. 
Võib mõistatada, et kust see 
küll tuleb – kas muistsest rae-
vanglast? Saja klaasist võtme 
seast tuleb üles leida aga üks-
ainukene punane võti.»

Kiigata kurja võõrasema 
peeglisse

Saiakangi tänavalt leiab vih-
jeid Araabia öödele ja tule-
mängule. Kes aia juures mida-
gi soovib, võib oodata ka soo-
vi täide minemist. Rohelise tu-
ru pargist Pikalt tänavalt leiab 
aga veidi hirmutavama muinas-
jutu. Seal võib vaadata  võõ-
rasema peeglisse, et näha, kas 
sealt paistab see, kes on kau-
neim kogu ilma peal.

Velt kutsub kõiki muinas-
jutulisi installatsioone vaata-
ma ja üheskoos mõistatuste-
le vastuseid nuputama. Leid-
mist ootavad järgmised mui-
nasjutud: Okasroosike, Sini-

habe, Tuhkatriinu, Lumivalge-
ke, Ööbik, Aladdini imelamp 
ja Antoine de Saint-Exupery 
«Väike Prints».

«Pärast seda võiks kodus 
need muinasjutud ka raama-
tutest välja otsida ja ühes las-
tega jutte üle lugeda,» kutsus 
Velt kõiki linlasi muinasjutu-
maastikest osa saama: vana-
linna tänavatelt otse raama-
tuilma fantastilistele radade-
le. Tänavamõistatused jäävad 
üles pühadehooaja ümbersaa-
miseni jaanuari lõpus. Vaata-
ma tasub neid minna ajal, kui 
tänavavalgustus on juba sisse 
lülitatud ning heli- ja valgus-
installatsioonide tulukesed sa-
muti põlema süttinud.

MUINASJUTUD 
VANALINNAS: Istu 
kõrvitsaks muutunud tõlda või 
vaata võõrasema peeglisse!

abiks üheksa tegevusjuhenda-
jat, hooldaja jt. 

«Meie elanike keskmine va-
nus jääb 60 eluaasta kanti, kõi-
ge noorem on 37-aastane,» mai-
nis tiimijuht Ragne Nool.

Suvel toimetatakse aias pee-
narde ja kasvuhoone juures. «Pa-
neme taimed kasvama ning pä-
rast saavad elanikud saaki nau-
tida – teevad õhtul endale toma-
ti-kurgisalati või panevad lihtsalt 
võileiva peale,» märkis ta. Enim 
rõõmustab aastapäevad tegevus-
juhendaja tööd teinud naist, et 
selle tulemust saab kohe näha. 
«Kui võtame ette mingi uue tege-
vuse, osaleb rohkem elanikke,» 
rääkis Aidinidou. «On neid, kes 
tavaliselt ainult istuvad toas, aga 
kui neid õnnestub ühisesse üri-
tusse kaasata, on kõik rõõmsad.» 

Tegevusjuhendaja Regina 
Aksjonova Aksjonova jätkas 
päevakavast rääkides: «Kuu-
lame muusikat, vaatame filme 
ja lemmiktegevuseks on bingo 
mängimine. Õhtul kella üheksa 
paiku juuakse koos teed ja rää-
gitakse elust. Elanikud meenu-
tavad oma lapsepõlve, kõigil on 
oma lugu, ja on huvitav kuulda, 
miks nad on siin.» 

Igaühe vajadusi hinnatakse
Psüühilise erivajadusega ini-

meste osas käibivate müütide 
osas nimetas Katrin Pärgmäe 
kõige levinumaks linnalegendi, 
et kellel on vaimse tervise ras-
kus, see tahabki olla vaikses kõr-

valises kohas.
«Tegelikkuses leidub 

ükskõik milliste inimes-
te seas neid, kes taha-
vad elada linnas, ning 
teisi, kes eelistavad 
elada maal,» nentis 
Pärgmäe. «See, et 
keegi saab diagnoo-
si – olgu selleks sü-

damehaigus või skiso-
freenia –, ei muuda ini-

mese olemust, seda, kas 
ta soovib elada linnas või 

maal. Kui kellelgi on keeruline, 
saab teda kõige paremini aidata 
sel moel, et anda talle need rol-
lid, mis tal varasemas elus olid 
– olgu ta sõber, kogukonna liige, 
kolleeg, tantsutrennis käija vms 
– ning püüda neid rolle hoida ja 
toetada. Kui me viime erivaja-
dusega inimese sinna nö metsa 
taha ja tema ainuke roll on olla 
patsient või hooldatav, võetak-
se temalt kõik head asjad ära.» 

Pärgmäe tõi ühe eduloona 
välja, kuidas erivajadusega ini-
mene asus elama väiksesse ko-
gukonda, leidis  puhastusteenin-
daja töö, hakkas käima laulukoo-
ris ning leidis sealsete tuttava-
te kaudu endale ka tantsutren-
ni. «Loomulikult on ka suurema 
abivajadusega kliente, kes ei saa 
käia laulukooris ega tantsuringis, 
aga siis leiame neile tegevusi seal-
samas kodus, peamine, et täis-
kasvanud inimene oleks aktiiv-
ne ning saaks midagi teha, mit-
te lihtsalt ei istuks ega ootaks,» 
nentis Pärgmäe. «Ka see on edu-
lugu, kui suures erihooldekodus 
täiesti passiivne olnud inimene 
võtab uues elamises taldrikuid 
nõudepesumasinast välja ja ko-

Katariina käigus võib okstelt leida keset talve laululinnu.  

Katariina kiriku hoovis kohtab ida-
maist hõngu. Äkki see vaip isegi 
lendab?

Uljam näitab oma tuba, mis sai tema enda ja töötajate koostöös seintele sinakasrohelised ning aprikoosikarva toonid.  Albert Truuväärt

Mõni,  
kes ei naeratanud 

või rääkinud,  
teeb seda nüüd  
vahetpidamata.

Krista Kiin
krista.kiin@ 
tallinnlv.ee

Turvalised kodud erilistele inimestele

• Kuidas erihoolekandele saada, 
loe lähemalt https://www.
hoolekandeteenused.ee/
teenusele-asumine/

• Psüühilise erivajadusega 
inimeste käsitööd on 
müügil e-poes www.hea-
hoog.ee

• Tallinnas on viis psüühilise eriva-
jadusega inimestele rajatud maja. 
Nende igas korteris elab üks pere, 
kuhu kuulub kokku kuus inimest. Igal 
perel on oma köök, elutuba ning abi-
ruumid.

• Eestis on umbes 55 000 inimest ehk 
vähemalt 4% elanikkonnast, kellel on 
krooniline psüühiline erivajadus. Ena-
masti elavad nad oma kodus, saavad 
hakkama, kuid paljudel on vaja ka abi.

• AS Hoolekandeteenused sulgeb 
suured psüühiliste erivajadus-

tega inimeste erihooldeko-
dud, et rajada nende ase-
mele inimväärsete elamis-
tingimustega väikesed ning 

hubased kodud. 
• Vaimupuudega inimesi ja nende 

perekondi toetab ja nõustab Eesti 
Vaimupuudega Inimeste Tugiliit, tel. 
55545127, e-post: evpit@vaimukad.ee

• Samuti Tallinna puuetega inimeste 
koda, Endla 59, tel. 65 64 048, e-
post: koda@tallinnakoda.ee

• Merimetsas psüühikahäiretega ini-
meste töökeskus, jutule pääseb Aka-
deemia tee 78, tel. 656 7530, e-post: 
info@merimetsa.ee; www.merimetsa.
ee

BEŠKINA: Tallinnalgi on olemas vaimse  
tervise turgutamiseks vajalikud keskused
Järgmise aasta eelarve annab 
lisaraha puuetega inimeste 
transpordile ja abistajatele

«Tallinnas tegutseb töö-
ealistele intellektihäirega 
inimestele mõeldud tugikes-
kus Juks, samuti Käo tugikes-
kus, mis pakub turvalises kesk-
konnas teenuseid raske või sügava in-
tellekti- ning liitpuudega lastele ja 

täiskasvanutele,» lausus abilin-
napea Betina Beškina (pildil). 

«Ka Tallinna linna 2023. aas-
ta eelarve arvestab kõige 
suurema abivajadusega tal-
linlastega. Lisaraha saavad 

näiteks isikliku abistaja teenus 
ja sotsiaaltransport. Raske ja sü-

gava puudega lastele pakume tugitee-
nuseid.»

Nõukaaeg ja  
Hollywoodi filmid 

panid rahva psüühi-
kahaigeid kartma.

Sõpruse kino juures seisab  
kõrvitsatõld.  Fotod: Mats Õun
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Maestro Neeme Järvi jääb alati suureks. Nii di-
rigendi, kultuuriinimese kui ka lihtsalt kodani-
kuna. Ajal, kui paljud mõtlevad eri kriisidele ja 
kõrgetele energiakuludele, ei peata Eesti tuntui-

mat dirigenti miski unistamast Tallinna korraliku ooperi-
teatri ja kontserdisaali ehitamisest. 

Kui Juhan Liiv andis kunagi Estonia rajamiseks oma 
pintsaku, sest raha tal polnud, siis praegusel riigil pole 
miljardiliste eelarveridade kõrval isegi nii palju tahtmist, 
et panna õlg alla uue korraliku kontserdisaali rajamisele.

Järvi on kogu oma elu rääkinud, et Tallinnas peaks 
olema korralikud saalid, kus muusikat teha. Meil on tore 
Estonia teater, mille kontserdisaal kuulub ka teatrile. ER-
SO ja kõik,  kes seal tegutsevad, maksavad teatrile nüüd 
üüri ja on teatri üürnikud. ERSO-l ei ole üldse oma tööta-
mise kohta, rääkimata korralikust suurest esinemissaalist.

Nüüd hakkame siis seda Estonia teatrit lõhkuma ja ta-
hame seda teha Eesti rahva rahaga. Estonia teatri juur-
deehitus praeguse teatri juurde ei lahendaks mingil moel 
kontserdisaali puudumist. See tähendaks hoopis, et Eestis-

se ei ehitata kunagi kor-
ralikku kontserdisaali. Nii 
uus teater kui ka kontser-
disaal peavad olema kesk-
linnas, et kõik saaksid sin-
na tulla.

Oleme väike riik, aga 
me ei tohiks mõelda väik-

selt. Mõtleme ja unistame veel koos Järviga suurelt. Ehi-
tame Tallinna nii korraliku ooperiteatri kui ka korraliku 
kontserdisaali. Suur ooperiteater ja kontserdisaal võivad 
olla ka ühes majas.

1980. aasta olümpiamängude ajal, kui üks lagunev 
suurriik mõtles veel suurelt, ehitati Tallinna kesklinna me-
re äärde suur linnahall, milles on 5000 kohta. Viimati ka-
sutas seda üle maailma hinnatud Briti-Hollywoodi filmi-
režissöör Christopher Nolan, kes lasi selle kinolinal suur-
suguselt õhku lasta. Õhkimise asemel võiks seal aga olla 
hoopis uus teater või kontserdisaal. Keegi peaks ometi mi-
dagi otsustama, kutsub maestro riigijuhte üles.

Ent Järvi ei mõtle ainult Eesti kultuurile. Sõja tõttu on 
Venemaa oma kultuuri maailma kultuurist välja lülitanud. 
Terve Venemaa on üldse maailmast välja lülitatud. Ja mit-
te üheks aastaks. «Kümme aastat läheb, enne kui see asi 
hakkab viimaks laabuma,» ennustas ta.

Kas suudame koos temaga ette kujutada, et Tšaikovskit 
ei mängita enam mitte kusagil peale Venemaa? Rahma-
ninovi ei saa kuskil mängida, Šostakovitšit ei saa kusagil 
mängida, sest nad on Venemaa heliloojad.

Kannatab aga kogu kultuur. Ning kui kultuur hakkab 
juba kannatama, siis on häda lahti. Siit ka näpuvibutus ot-
sustajatele Maarjamaal: kui meie siin Eestis ei pööra oma 

kultuurile rohkem tähelapanu, siis oleme ka 
varsti omadega läbi.

Aga kultuuri abil on mitmeid ta-
busid ja diktatuure ka murtud, seal-
hulgas siinmail, laulva revolutsioo-
niga. Ehk aitavad kultuur ja suured 
kultuuriinimesed, nagu Neeme Jär-
vi, dogmasid murda? Kasvõi koos 

suurelt mõeldes.

Mõtleme suurelt koos 
Neeme Järviga

Aivar Jarne,  
toimetaja

Väljaandja Tallinna strateegiakeskus

Toimetus Toompuiestee 35, Tallinn

Peatoimetaja Maarja-Liis Arujärv

Tegevtoimetaja Oliver Õunmaa

Toimetaja Virkko Lepassalu, virkko.lepassalu@tallinnlv.ee, 616 4044

Toimetaja Kai Maran, kai.maran@tallinnlv.ee,  616 4079

Toimetaja Krista Kiin, krista.kiin@tallinnlv.ee, 645 7308

Toimetaja Ivo Karlep, ivo.karlep@tallinnlv.ee, 616 4071

Tellimine, tellimuste tühistamine, kandemured 661 6616

Kultuur on murdnud 
diktatuure ja  
käivitas ka laulva  
revolutsiooni.

Kahe noore neiu ettevõte 
Filaret OÜ kogub suitsuko-
nisid, et muuta need 3D 
printimise materjaliks.

«Ajujahi» ettevõtluskonkur-
si Tallinna eriauhinna pälvis 
sel aastal rohelise mõtteviisi-
ga ettevõte Filaret OÜ, mis 
pakub suitsukonide kogumise 
teenust tänavatelt ja loodusest, 
et töödelda need ümber kesk-
konnasõbralikuks 3D printimi-
se lõngaks (filamendiks). Tege-
mist on komposteeruva mater-
jaliga ning see aitab vähenda-
da plastjäätmete teket. Ka ko-
nikastid on valmistatud pea-
miselt jäätmematerjalist. Ette-
võte teeb koostööd muuhul-

gas Tallinna Sadamaga ja len-
nujaamaga

Tallinna linn on olnud kon-
kursi partner «Ajujahi»  algusae-
gadest peale, pannes välja 5000 
euro suuruse preemia linna- või 

ettevõtluskeskkonda paremaks 
muutvale ideele. Võitja kuulu-
tas «Ajujahi» finaalsaates välja  
abilinnapea Joosep Vimm, kes 
kiitis noori ettevõtjaid uute äri-
võimaluste leidmise eest vastu-

tustundliku tegutsemise kaudu, 
mille realiseerimisel võib tule-
vikus olla ülemaailmne mõju.

«Suitsukonisid peetakse 
maailma suurimaks prügiprob-
leemiks, mistõttu hindame uusi 
ja nutikaid lahendusi selle muut-
miseks kõrgelt,» lausus Vimm. 
«Soovime Filareti innovaatili-
sele ideele kõrget lendu ja jää-
me põnevusega jälgima nende 
arengut.»

Varasemate Tallinna eriau-
hinna võitjatega saab tutvuda: 
https://www.tallinn.ee/est/ette-
votjale/Ettevotluskonkurss-Aju-
jaht-eriauhind-Parim-Tallinna-
ariprojekt

Mustpeade majas tun-
nustati nädala eest es-
makordselt keskraa-
matukogu, kirjandus-
keskuse, linnamuu-
seumi ja merepäevade 
vabatahtlikke.

Abilinnapea Kaarel Oja 
sõnul on hästi toimiv va-
batahtlike võrgustik iga-
le organisatsioonile kulla 
hinnaga. «See annab või-
maluse aeg-ajalt ette võt-
ta palju suuremaid projek-
te, kui üksi teha jõuaks,» 
kinnitas Oja. «Vabataht-
like abita poleks Kirjan-

dustänava festival, muu-
seumipühapäevad, mere-
päevad, keelekohvikud ja 
kümned muud sündmused 
meie raamatukogudes sel-
lised, nagu nad on.»

Sel aastal lõi vabataht-
likuna linna kultuuriasu-
tuste juures kaasa 248 
inimest. Keskraamatu-
kogus andis oma panuse 
142 vabatahtlikku, linna-
muuseumis 54, kirjandus-
keskuses 32 vabatahtlik-
ku, merepäevade tiimis oli 
neid kokku 20.

Rahvusvahelist vaba-
tahtlike päeva peetakse 

iga aasta 5. detsembril, 
et tunnustada ja levitada 
teadlikkust vabatahtlike 
tööst kogu maailmas. Sel-
lega seoses korraldas kul-
tuuri- ja spordiamet enda 
hallatavate asutuste kul-
tuurivaldkonna vabataht-
likele esmakordselt ühise 
tänuvastuvõtu, et neid teh-
tud töö eest tunnustada.

Rohkem infot vaba-
tahtliku töö võimaluste 
kohta leiab keskraama-
tukogu, kirjanduskesku-
se, linnamuuseumi ja me-
repäevade sotsiaalmeedia 
lehekülgedelt.

«Ajujahi» konkursi eriauhinna sai konidest plastlõnga valmistav firma

Tallinn tänas piduliku vastuvõtuga 
linna kultuuriasutuste vabatahtlikke

Üleöö eestikeelsele haridu-
sele üleminek võib just pi-
durdada lõimumist ja soosi-
da venekeelsete erakoolide 
teket.

Viimasel ajal on esiplaani-
le tõusnud eestikeelne hari-
dus. Haridus on vajalik, aga 
lisaks sellele on oluline, kes 
meid õpetavad. Need inime-
sed ise peavad olema haritud 
ja õppinud just seda eriala, 
mida nad koolis õpi-
lastele jagavad. 

Mina käisin 
koolis eelmi-
sel sajandil, 
mõnegi 
noorema 
poliitiku 
arvates 
ei saanud 
siis koolist 
mingit ha-
ridust. Käi-
sin Nõo kesk-
koolis ja võin 
kinnitada, et ka maa-
koolides sai head haridust. 
Selles koolis ei olnud puudu 
õpetajatest, kuigi Nõos oli 
tavaline, tundmatu maakool.  
Eks ikka seetõttu, et toona 
väärtustati õpetajate elukut-
set, õpetajatesse suhtuti lu-
gupidavalt. 

Mulle tundub, et nüüd ole-
me andnud õigusi ainult õpilas-
tele ja nende vanematele. Loo-
mulikult peavad ka neil olema 
õigused. Kuid kas oleme piisa-
valt hoolitsenud õpetajate  ol-
me eest? Kui noor õpetaja lä-
heb tööle ja pole veel esimest 
palkagi saanud, on tal ikkagi 
vaja kodukulusid maksta.

Vastased ei ole  
kohe vaenlased

Jääb arusaamatuks, kuidas 
nagu alles paaril viimasel kuul 
on teada saadud, et Eestis on 
ka koole ja lasteaedu, kus kogu 
hariduse andmine ei toimu ees-
ti keeles. Äärmiselt kurjalt hüü-
takse, et miks Eestis ei anta ai-

nult eestikeelset haridust. Mit-
med poliitikud on ha-

kanud otsima sel-
les süüdlast, ka 

soovivad nad, 
et üle öö 
oleks hari-
duse and-
mine ai-
nult ees-
tikeelne. 
Kõige kõ-

vemad süü-
distajad on 

need, kes ees-
tikeelsele haridu-

sele üleminekut juhti-
nud kokku u 19 aastat.  Meie 

riiki on juba 30 aastat. Kas tões-
ti siis eri rahvusest Eesti elani-
kud ei soovi eesti keele õppi-
mist? Mina olen küll veendu-
nud, et soovivad. Meil on ju 
demokraatlik riik. Kui nad po-
leks soovinud, siis oleksid läi-

nud mõnda teise riiki, kus saab 
rääkida oma emakeeles. 

Jääb mulje, et kes seda kii-
rustades tehtud eesti keelele  
üleminekut kohe ei toeta ja kel-
lel on ka muid arvamusi, need 
on vaenlased, kes ei tahagi Ees-
tis eestikeelset haridust. Eestis 
on eestlaste osakaal kõiki rah-
vusi arvestades 69%, Tallinnas 
53%, Ida-Virus 18%. Loomuli-
kult  need arvud ei näita seda, 
kui palju neist õpivad eestikeel-
setes haridusasutustes.

Lapsed lähevad lasteaeda-
desse, s.t alusharidust oman-
dama, ja koolidesse üldhari-
dust omandama. Vaja on õpe-
tajaid, kes ise vabalt valdaksid 
eesti keelt ja omaksid lisaks 
veel kvalifikatsiooni. Sõna ot-
seses  mõttes olin ehmatanud, 
kui vaatasin andmeid, kui pal-
ju meil töötab õpetajaid, kellel 
pole kvalifikatsiooni. Mis tead-
misi annab õpetaja, kui tal po-
le endal teadmisi?

Vaatasin, mis on kõige olu-
lised tegevused, et eestikeelele 
üle minna. Selleks on olemas-
olevate õigusnormide muutmi-
ne, järelevalve valdkonda uute 
ametikohtade loomine, täien-
davate inspektorite ametikohad 
keeleametisse. Minu arvates on 
meil niigi ametnike üleküllus, 
nende juurde võtmine ei abis-
ta keeleprobleemi lahendada. 

Haridustase langeb
Kavas on ka kirjas, et tuleb 

pidada läbirääkimisi ülikoolide-
ga õppekohtade arvu suurenda-
miseks. Kuna eeldatakse, et kõik 
praegu töötavad õpetajad ei suu-

da oma eesti keele oskuse taset 
tõsta vastavalt kehtivatele nõue-
tele, tuleb need õpetajad töölt 
vabastada ja võtta tööle uued. 
Nii on vaja 500 või rohkemgi 
õpetajat aastas koolitada.  Juba 
töötavatele õpetajatele pakutak-
se eesti keele täiendusõpet. Loo-
mulikult on palju inimesi, kes 
on omandanud õpetajaharidu-
se, kuid pole tegelikult päevagi 
õpetajana töötanud.  Juhul kui 
nad soovivad nüüd asuda tööle 
õpetajana, siis tuleks neile pak-
kuda hädavajalikku ettevalmis-
tust. Loodame, et kunagi  õpe-
tajaks õppinud inimesed läbivad 
täiendkoolitused ja tulevad õpe-
tajateks. Kas meil on andmeid, 
et taolisi inimesi üldse on ja kui 
palju neid on? Oletused ei lahen-
da probleemi.

Kui sellise kiirusega eesti 
keelele üle minna, siis meie 
haridustase kindlasti langeb. 
Kahtlemata pole ju saladus, 
et eestikeelseid õpetajaid on 
enam puudu just Tallinnas ja 
Ida-Virumaal, kus plaanitakse 
eesti keelt mõistvatele õpetaja-
tele maksta palgalisa. Samuti 
soodustingimustel eluaset.Kui 
mõnes Eesti piirkonnas haka-
takse rohkem maksma, siis on 
ju loomulik, et eriti praegusel 
ajal lähevad õpetajad sinna piir-
konda tööle. Kuna vaja on ju 
kõrge kvalifikatsiooniga eesti-
keelseid õpetajaid, siis minejad 
on just õpetajad eestikeelsetest 
koolidest. Samas pole mingi sa-
ladus, et ka eestikeelsed koo-
lid otsivad õpetajaid pensioni-
le suunduvate ja lihtsalt õpe-
tajaametist lahkujate asemele. 

Õpilastele töötatakse välja 
mitmetasemelised keeletestid. 
Lasteaedade õppekavad viiak-
se digitaalsele kujule. Need olid 
eestikeelsele haridusele ülemi-
neku kavas toodud  põhilised 
tegevused.

Kuidas hindame  
oma õpetajaid?

Algul mõtlesin, et see on 
naljajutt, et kui isikul on min-
gi kõrgharidus, siis võiks ta 
ju õpetajana töötama hakata 
peale täiendkoolitusel käimist. 
Aga tundub, et ei ole nali, ku-
na seda on kinnitanud kõrged 
ametnikud. Ega siis naljaninad 
asjata ei ütle, et töötukassas 
olevat u 40 000 töötut – mil-
les küsimus, saadame kooli-
desse õpetajateks! No kui me 
nii madalalt hindame õpeta-
ja ametit, siis sellega me küll 
ei tekita noortes soovi min-
na kõrgkooli õpetajaks õppi-
ma.  Nii me keeleprobleemi 
ei lahenda. 

Kas ka seda on mõeldud, et 
selline üleöö eestikeelsele ha-
ridusele üleminek võib just pi-
durdada lõimumist ja soosida 
venekeelsete erakoolide teket?

Seda, mis 30 aastat tegema-
ta, ei saa paari aastaga ära te-
ha, kui meil ei ole ressurssi, s.o 
õpetajaid. Alustaks lasteaeda-
dest mõistliku tempoga, eri ema-
keelega lapsed omandavad ees-
ti keele väga ruttu. Mitte aga 
kontrollkäikudest ja nendegi vä-
heste õpetajate vallandamisest 
ja hariduseta inimeste õpetaja-
te ametisse võtmisest.

Kas saadame tõesti 40 000 
töötut koolidesse õpetajateks?
Helve Särgava
volikogu liige

Seoses ümberehitustöödega 
on autoliiklusele suletud 
Pronksi tänava lõik Narva 
maanteest kuni Raua tänavani  
ja Raua ja Gonsiori tänava va-
hel, samuti Pronksi ja Raua 
ristmik. Kohalikud elanikud 
pääsevad Raua ja Gonsiori tä-
nava vahelisele lõigule Gonsio-
ri tänava poolt. Kunderi ja 
Gonsiori tänava vahel on ava-
tud mõlemas suunas üks sõi-
durada. «Pronksi tänava uuen-

damise käigus vahetame välja 
ka kõik maa-alused kommuni-
katsioonid,» ütles abilinnapea 
Vladimir Svet. «Narva mnt rist-
miku kandis rajatakse kanali-
satsioonikollektorit, Raua ja 
Pronksi tänava piirkonnas 
teostatakse ajutise teega ris-
tuvate kommunikatsioonide 
väljaehitamist.»
Muudatused kehtivad kuni 20. 
detsembri õhtuni.

Postimees avaldas järjekordse 
näite, kuidas liiga kallis elektri 
hind meid vaeseks muudab. Kir-
jutises «Mujal langeb toidu hind 
kolinal, aga Eestis kerkib mühi-
nal» viidatakse, et maailmaturul 
on toidutoorme, näiteks nisu või 
kohvi hind viimasel ajal lan-
genud, kuid kauplustes 
muutub meil toidu-
kaup pidevalt kalli-
maks. Toidutootjad 
põhjendavad, et 
toorme hind on ko-
gu tootmisketis liiga 
väikese tähtsusega. 
HKScani Baltikumi äridi-
rektori Kristina Mustoneni sõnul 
kahekordistusid energiakulud 
hoolimata sellest, et lihatööstus 
suutis maagaasi peaaegu täieli-
kult asendada soodsamate alli-
katega. Plussis püsivad praegu 
vaid piima-, kala- ja joogitootjad. 
Kaupmeeste esindaja Nele Peili 
sõnul aga ei lase kauplustel hin-
du langetada nende suur ener-
giamahukus, sest toidu müügi 
juures tuleb kogu aeg jälgida õi-
geid säilitustemperatuure. Siiski 
tekib Postimehe kirjutist luge-

des küsimus: miks me juba ei 
näe kulude optimeerimiseks su-
letavaid supermarketeid? Ilm-
selgelt saaks poeketis lülide vä-
hendamisega kulusid kokku hoi-
da ja kaubanduspinda ongi Tal-
linnaski liiga palju. Tõsi, Swed-

banki analüüsi järgi 
peaks energiahinna 

tõus  pidurduma, ja 
kui tänavu tuleb 
inflatsioon suur ja 
valus, siis järgmisel 
aastal on see 

«vaid» 9%. Pea-
süüdlasteks endiselt 

toit ja eluase. Majandus-
tegelane Indrek Neivelt aga tõ-
deb taas kord Facebooki posti-
tuses, et selliste maailmakaupa-
de nagu kulla, hõbeda, terase, 
nafta jne hinnad ei anna nii suu-
reks inflatsiooniks põhjust. Isegi 
elektritootmises olulise  CO2 
kvoodi hind ei ole viimase aasta 
jooksul oluliselt muutunud. See 
on endiselt u 85 eurot. Kõrge-
mat hinda tekitab lihtsalt elektri 
puudujääk, mida kompenseeri-
takse gaasijaamadega. 

Riigikogu võttis vastu seaduse, 
mis muudab elu kergemaks pal-
judel ühistujuhtidel, aga muidugi 
ka ühistuliikmetel. Kui praegu 
jõuab suurem osa ühistutes tek-
kivatest vaidlustest kohtusse, 
siis nüüd luuakse omavalitsuse-
le võimalus asutada kohtuvälise 
lepituse organ, kus kinnitatud 
kokkulepe on osapooltele täit-
miseks kohustuslik. Tallinnas ju-
ba tegutseb pikemat aega ühis-
tuvaidlusi lahendav lepitusko-
misjon, kuid selle otsused on 
vaid soovituslikud. Samas on 
huvi selle komisjoni vastu suur, 
sest avaldusi muudkui lisandub 
ja tööd jagub mitmeteks kuu-
deks. Kui nn ühistukohtud te-
gutsema hakkaksid, vähendaks 
see kohtute töökoormust, sest 
praegu jõuavad kohtute ette ka 
rahalises mõttes üsna vähetäht-
sad vaidlused stiilis, kui palju on 

keegi kasutanud trepikojas 
elektrivalgust ja kas üldruumide 
koristamise eest on ikka õiges 
ulatuses tasu nõutud. Märkimis-
väärne on veel, et edaspidi saab 
omavalitsus kohustada osalema 
korteriühistut lepitusmenetlu-
ses. See tähendab, et lahkarva-
musi või tülisid ei saa lükata n-ö 
vaiba alla. Olulise muudatusena 
võib veel nimetada, et kui majja 
luuakse näiteks juurdeehituse 
kaudu korteriomandeid juurde 
või jagatakse korteriomandeid 
osadeks, on selleks vajalik kõigi 
teiste majas asuvate korterite 
omanike nõusolek. Enne piisas 
vaid otseselt puudutatud või 
seotud isikutest. Selle viimase 
muudatuse on ajendanud ilm-
selt juhtum ühe endise spordi-
kaupade poega, mille pind jagati 
väikesteks omanditeks ehk bok-
sideks. 

Hüdrotehnikainsener Jaak Rein-
mets kirjutas Postimehes, et 
meie väike riik peab üleval suure 
koosseisuga ametkondi, kes 
peaksid hoolitsema, et meil, ta-
vakodanikel, oleks võimalik juua 
puhast kaevuvett ja süüa tervis-
likke kalatooteid. Siiski lubavad 
seadused meil maakohtades 
reovett pinnasesse immutada, 
mis võib rikkuda kogu küla kae-
vud. Ja tähelepanuta on jäetud 
ka asjaolu, et Läänemerest püü-
tud kala tohib süüa ainult vähes-
tes kogustes, sest meri on liiga 
reostunud. Nädalas võib süüa 
ühe varasema uuringu andmetel 
kuni 60 grammi räime, 40 gram-
mi kilu, 52 grammi lesta ja 20 
grammi lõhet. Kurja juur peitub 
asjaolus, et keskkonnaohtlik-
kust hinnatakse looduskesk-
konda juhitavate ainete saaste-
ainete kontsentratsiooni alusel. 
Ja nõnda võib piisava lahjendu-
se korral reostada kui tahes pal-
ju, ehk siis tilgutada mürki tilga 
haaval. Enamasti avalikkus ei 
tea ega suudagi raskesti kätte-

saadavatest andme-
baasidest teada saada, 
kui suured on loodusesse juhita-
vad mürkainete aastased kogu-
sed kokku võetuna. Praegu ka-
vatseb Viru Keemia Grupp raja-
da Ida-Virumaale biotehase, mil-
le üks väljund on tselluloosi 
tootmine ja heitvete kogus oleks 
nende arvestuste järgi 12,5 mil-
jonit m3 aastas. Kehtiv seadus 
võimaldaks sellel tehasel juhtida 
merre ainuüksi halogeenorgaa-
nilisi ühendeid (AOX) kuni 100 
tonni aastas. Selle artikli taustal 
võib väita, et peame suhtumist 
saastamisse riiklikul tasemel 
muutma. Kuigi on ilmunud ka 
teistsuguseid uurimustulemusi, 
mille järgi raskemetallide liiga 
suur hulk kalades ei vasta tõele, 
ja et kõige saastunum on meri 
kusagil Gotlandi piirkonnas, 
oleks loomulikult  vaja muuta 
reostuskoguse arvutamise me-
toodikat. Samamoodi peaksid 
tselluloositehase rajajad rahvale 
selgitama, kui suur saab ikkagi 
olema reostuskoormus.

Reitinguagentuur Standard and 
Poor's (S&P) andis Eesti riigirei-
tingule senisest mõnevõrra keh-
vema tulemuse. Reiting 
kinnitati endiselt kõr-
gel AA tasemel, 
kuid väljavaade 
muudeti sta-
biilsest nega-
tiivseks. S&P 
reitingud on 
olulised, sest 
need on nagu 
Eesti majanduse 
rahvusvaheline vi-
siitkaart. Võrdluseks, 
et aprillis, mõni kuu pärast 
sõja algust Ukrainas ei nähtud 
negatiivse väljavaate kinnitami-
seks ehk sisuliselt reitingu alan-
damiseks põhjust. Nüüd andis 
aga põhjuse üldine majandus-
langus: ekspordi, aga ka siseriik-
liku tarbimise vähenemine ja 
üleüldine ebakindlus tuleviku 
suhtes. Viidatakse ka, et sõjalise 

konfliktiga kaasnevad laiemad 
majanduslikud mõjud võivad 
suureneda. Siiski ei saa siin ilm-

selt ainult sõda süüdistada, 
sest majanduskliima on 

muutnud kehve-
maks hilinemine 

elektritoetuste-
ga. Kui eraisiku-
test tarbijatele 
sotsiaalelektri 
kehtestamisega 

jõuti veel napilt 
n-ö ree peale, siis 

paljude ettevõtete 
jaoks on olukord kõrge-

te energiahindade tõttu muu-
tunud väga keeruliseks. Kuna 
teised riigid oma tööstusi toeta-
vad, on neil tekkinud konkurent-
sieelis. Paratamatult tekib küsi-
mus: kui palju ikkagi on süüdi 
sõda ja kui suures osas on rei-
tingu muutumise taga negatiiv-
seks valitsuse valed majan-
dusotsused.

Pronksi tänaval 
muutub liikluskorraldus

Linnamuuseumi 
eriline  
esmaspäev 
12. detsembril kl 12-16 on 
Miiamilla lastemuuseumis, 
Kalamaja muuseumis ja Tallin-
na vene muuseumis taas erili-
ne esmaspäev, mil muuseu-
mid on avatud erivajadustega 
külastajaile: sensoorselt üli-
tundlikele ja teistele erivaja-
dustega inimestele, kes vaja-
vad süvenemiseks rahuliku-
mat ja vaiksemat keskkonda. 
Muuseumid pakuvad turvali-
ses ja kogemuslikus keskkon-
nas iseseisvat külastusaega. 
Vastavalt vajadusele pakub 
muuseum metoodilisi mänge 
ja suunatud tegevusi. Info ja 
registreerimine www.linna-
muuseum.ee/cat-tallinna-ve-
ne-muuseum/erilised-esmas-
paevad/

 

Filharmoonia 
kontsert  
«Jõul 2022»
12. detsembril kl 17 kutsuvad 
Tõnu Kaljuste, Eesti Filhar-
moonia kammerkoor ja Tallin-
na kammerorkester nautima 
igihaljast jõuluklassikat. Helge 
meeleolu loovad aegumatud 
jõululaulud nagu «Üks roosike 
on tõusnud», «Ma tulen tae-
vast ülevalt», «Oh kuusepuu», 
«Püha öö» ja paljud teised, 
mis on seatud spetsiaalselt 
keelpilliorkestrile ja koorile. Pi-
dulikkust ja sära lisab kahele 
koorile, solistidele ja instru-
mentidele loodud «Dixit Do-
minus», mis kuulub Antonio 
Vivaldi olulisemate kirikuteos-
te hulka. Piletid www.piletilevi.
ee/est/piletid/muusika/klassi-
ka/joul-2022-373012/ 

 

Rahvaülikoolis 
koolitus  
«Külakost jõu-
lupühadeks»
 12. detsembril kl 17.30-20.30 
pakub koolitaja Eerika Ossaar 
välja toidud, mida saab püha-
deks ette valmistada ja külla 
minnes mugavasti kaasa võt-
ta. Koolitusel valmistatakse 
gluteenivaba apelsinikeeksi ja 
apelsinimoosi, soolakaramelli 
ja vürtsikaid mandleid ning 
veel üht-teist maitsvat. Lähem 
info https://kultuur.ee/kursus/
joulu-kulakost/

Kui elektri hind langeks,  
kukuks ka inflatsioon

Ühistuvaidlusi hakkab  
lahendama nn erikohus

Loodust aitavad saastada 
liiga lõdvad heitmenormid

Kas kehvemas reitingus  
oleme ise süüdi?

30 aastat  
tegemata asja ei 

saa paari aastaga 
ära teha, kui meil 

ressurssi pole.



Kai Maran
kai.maran@tallinnlv.ee

Omatehtud jõulukingiks so-
bivad nii lõbusad kõrsikud, 
luust ehted kui ka pilliroost 
toakaunistused, mida jõulu-
töötubades valmistada saab.

Tallinna rahvaülikooli õppe-
köögis valmistatakse 12. det-
sembril algusega kl 17.30 Eeri-
ka Ossaare juhendamisel glutee-
nivaba apelsinikeeksi ja apelsini-
moosi, soolakaramelli, lõbusaid 
kõrsikuid, vürtsikaid mandleid 
ja muud maitsvat. Selliseid toite, 
mida saab eelnevalt ette valmista-
des külla minnes mugavasti kaa-
sa võtta. Iga osaleja saab retsep-
tid ka kaasa. Tasulisele koolituse-
le «Külakost jõulupühadeks» saab 
registreeruda https://kultuur.ee/
kursus/joulu-kulakost/

Käsitöömeister Roland Burki 
sõnul seab omatehtud jõulukin-
kide valmistamisel piire vaid fan-
taasia. Rahvakunsti ja käsitöö lii-
du Allikamaja koolituskeskuses 
(Pikk jalg 5) õpetab Burk 14. det-
sembril kl 17.30 kinke valmista-
ma puidust ja sarvest. 

«Kui ma töökotta lähen, selgub 
tulemus sageli kohapeal katseta-
des. Jooniseid ma lauale ei pane, 
usaldan oma kätt,»  rääkis Burk. 
«Õpilastega on samuti – kes soo-
vib midagi oma kätega valmis te-
ha, sellele tuleb vaid suund kätte 
näidata. Õpikodade eesmärk on 
arendada loovust! Minu poolt on 
materjalid ja tööriistad.» 

Ehted Lapimaa  
põhjapõdra sarvest 

Meistrile meeldib kasutada 
loodusmaterjale, näiteks lõiga-
tud seibe või suvalisi murtud oksi.  

«Detsembri töötoas saab vali-
da mitut sorti materjalide vahel 
– on eri puuliike ja luumaterjali. 
Põhja-Soomes Lapimaa teises ot-
sas ringi reisides leidsin tundrast 
ilusa suure põhjapõdrasarve, mil-
lest saab kenasti seibe lõigata ja 
mida on mõnus lihvida. Kaunis 
luustruktuur sobib eheteks suure-
päraselt!» rääkis Burk. «Eri ma-
terjale saab kombineerida nii kõr-
vaeheteks kui ka amuletina kaela 
riputamiseks. Selliseid komplek-
te jõuame kümne liikmega töö-
toas valmistada mitmeid.  Paari-
kolme tunniga saab hakkama!» 

Tööriistad lõikamiseks, lihvi-
miseks ja õlitamiseks on koha-
peal olemas, nagu ka kõrvarõn-
gaste konksud, nahkpaelad  jm 
abivahendid. Ehete kirjetega kau-

nistamiseks on töötoas traditsioo-
nilised eesti põletusrauad, mille-
ga kaunistati näiteks veimevak-
kasid, riidekirste või õllekanne. 
Töid võib kirjata ja sälgata.

Tasulisele kursusele saab re-
gistreeruda aadressil https://fol-
kart.ee/uritused/tee-ise-joulukin-
gid-looduslikest-materjalidest-
ehete-valmistamine/

Rookroonide meister Urmas 
Veersalu soovitab meisterdada 
unikaalse rookrooni ja kasuta-
da selleks meisterdamiskomplek-
te ehtsast pilliroost.

Võimsad kroonid  
sukanõela ja niidi abil

«Alustasin käsitöö ettevõtlust 
ideega panna pilliroog väikes-
tesse pakenditesse ja lisada ju-
hendid, et huvilised saaksid ise 
rookrooni valmis meisterdada. 
Nagu jõulutervituse postkaart,» 
rääkis Veersalu. «Pilliroost roo-
kroonide meisterdamise komp-
lekte saab soetada meie interne-
tipoe himmeli.net või rookroon.
ee kaudu. Himmeli on soomlas-
telt pärit sõna, mida inglise kee-
leski nende dekoratsioonide koh-
ta kasutatakse. Nüüd on tooted 
arenenud suuremaks, nii et võik-
sid edukalt asendada jõulukuus-
ki nii avalikes ruumides kui ka 
kodudes. Mõni kuusk jääb selle 
võrra rohkem kasvama!» 

Nimi himmeli tuleb rootsi-
keelsest sõnast taevas ja sellega 
tähistatakse põhjamaades popu-
laarset pilliroost tehtud jõulukau-
nistust. Rookroonide meisterda-
mine õpetab Veersalu sõnul tund-
ma nii geomeetriat kui kogema 
ühistegemise väärtust. 

«Puitunud pilliroo töötlemi-
ne ning kolmemõõtmeliste ku-
jundite kokku sidumine oli aren-
dav väljakutse, sest lisaks käeli-
sele osavusele said selgeks geo-
meetria põhimõtted,» sõnas Veer-
salu. «Kolmnurkadest koosne-
vaid tetraeedreid, oktaeedreid ja 
ikosaeedreid on väga lihtne lüli-
dest kokku siduda, sest kokku-
seotud kolmnurgad jäävad oma 
kuju hoidma. Niidiga kokku seo-
tud nelinurk ja viisnurk oma ku-
ju ei hoia, kui me neid kolmnur-
kade abil ei toesta.»

Töövahendid on lihtsad – niit 
ja sukanõel või koolutatud traa-
dijupp. Nüüd on poodides müü-
gil ka õhutaimed, mis hästi pil-
liroost kroonide sisse sobivad ja 
mida aasta ringi  toas dekoratsioo-
nina kasutatakse. Vanasti usuti, 
et mida suurem kroon, seda suu-
rem on järgmisel aasta viljasaak.
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Järgmisel aastal annab linn 
oma eelarvest raha muu 
hulgas munitsipaal- ja sot-
siaalelamute arendami-
seks, korteriühistute toeta-
miseks ning linnale kuulu-
vate hoonete säästliku-
maks muutmiseks. 

Abilinnapea Tanel Kiik üt-
les, et Tallinn on seadnud ees-
märgiks jõuda aastaks 2050 
kliimaneutraalsuseni ja 2030. 
aastaks vähendada kasvuhoo-
negaaside heidet 40 protsen-

di võrra. «Tallinna klii-
makava näeb sel-
le saavutamiseks 
ühe meetme-
na ette munit-
sipaalhoonete 
energiatõhu-
suse suuren-
damise,» sõnas 
Kiik. «Seetõttu 
kavandame järg-
misel aastal 2,8 mil-
jonit eurot linnale kuu-
luvate hoonete elektri- ja kütte-
süsteemide uuendamiseks ning 

päikesepaneelide paigal-
damiseks. Arvesta-

des energiahinda-
de hüppelist kas-
vu, on väga olu-
line ka majan-
duslik võit, mi-
da see linnale 
pikemas plaanis 

annab.»
Linn on pakku-

nud korteriühistute-
le aastaid eri toetusi, et 

aidata kaasa nii elukeskkon-
na kui ka linnaruumi paran-

damisele. Nende tegevustega 
jätkatakse järgmiselgi  aas-
tal. Lisaks nõustatakse ühis-
tuid hoonete energiatõhususe 
suurendamisel: korraldatakse 
koolitusi ning koostatakse tu-
gimaterjale kliimamuutustega 
seotud riskidest ja võimalus-
test nendega toime tulla. 

Eluruumi taotlejana arvele 
võetud isikutele uute eluaseme-
te loomiseks jätkatakse Musta-
mäele aadressile Tammsaare tee 
135 munitsipaalelamu ja Põhja-
Tallinnasse Vasara tänavale ka-

he sotsiaalmaja projekteerimist. 
Selleks on ette nähtud kokku 
207 000  eurot.

Samuti jätkatakse 2023. aas-
tal juba tänavu alguse saanud 
moodulrenoveerimise piloot-
projektiga, mille käigus rekonst-
rueeritakse Energia 13 asuva 
elamu fassaad ja tehnosüstee-
mid. Nendeks töödeks on järg-
mise aasta eelarves planeeritud 
ligi 700 000 eurot.

Linnavara valdkonnale nä-
hakse ette veel 1,7 miljonit eu-
rot, mille arvelt on võimalik kat-

ta väiksemamahulisi töid palju-
des linnale kuuluvates hoonetes.

Tallinna 2023. aasta linna-
eelarve eelnõu on kogumahuga 
1,14 miljardit eurot – 66,5 mil-
jonit eurot ehk 6,2% enam kui 
2022. aasta täpsustatud eelar-
ves. Tegevuskuludeks on  2023. 
aasta eelarves kavandatud 902,1 
miljonit eurot (8,8% enam kui 
2022. a täpsustatud eelarves). 
Investeeringuteks on ette näh-
tud 217,6 miljonit eurot (võrrel-
des 2022. aasta täpsustatud eel-
arvega 4,7% vähem).

Linn pöörab erilist tähelepanu majade säästlikumaks muutmisele

LAULUVÄLJAK UUEKS: llus park 
muutub ka kohvikutega ajaveetmiskohaks
Linda-Mari Väli
linda-mari.vali@tallinbnlv.ee

Lauluväljak saab uue uhke 
väravahoone koos külas-
tuskeskusega, Narva mnt 
poole avatud galeriina koh-
vikuala ning pisema kõlako-
ja kooride harjutuspaigaks 
ja väiksemateks 
kontsertideks.

Lauluväljak ja selle ümb-
rus saavad värske välimuse 
ning uued kasutusvõimalused. 
Arendus lähtub ideekonkur-
si võitnud võistlustööst «Kii-
gele», mis valmis arhitektuu-
ribüroode 3+1 ning Lootus-
projekt ühistööna. «Praegu on 
lauluväljak inimeste teadvuses 
eeskätt laulupidude ja suurü-
rituste ajal,» rääkis võidutöö 
üks autoritest, arhitektuuribü-
roo 3+1 arhitekt Hanna-Liisa 
Mõtus. «Proovisime oma töö-
ga lahendada küsimust, kuidas 
ümbritsevat parki ka muul ajal 
avada ning teha sellest atrak-
tiivne ajaveetmise koht. Olu-
line oli seegi, kuidas logisti-
kat ja liikumist kontsertide 
ajal parandada.»

Töid hinnanud žürii esime-
he, linnapea Mihhail Kõlvart 
sõnul ei maksa unustada, et 
lauluväljak on paljude suurüri-
tuste läbiviimise koht. «Lisaks 
on see veel unikaalne roheline 
park. Ka see vajab arendamist, 
et tallinlased ja meie külalised 
leiaksid lauluväljakul tegevust 
iga päev,» ütles ta.

Kaunis loodus mere  
ja klindi vahel

Võistlustöö on autorite sõ-
nul inspireeritud loodusmaas-
tikust, sujuvatest ülemineku-
test ja piiriseisunditest. Töö 
proovib ühendada merd ja Las-
namäe klinti ning  lauluvälja-
kut linlastele jt külalistele ligi-
tõmbavamaks muuta. «Piken-
dasime laulukaart ümbritsevat 
teed mõlemale poole, nii et 
ühes suunas kulgeb see vaa-
teplatvormina merele, teises 
suunas aga klindile,» rääkis 
arhitekt Anna Vingisar, kes 
on samuti üks võidutöö auto-
ritest arhitektuuribüroost 3+1.

Lisaks kavandati igapäeva-
selt kasutatav kiigerada, kus 
inimesed rahulikult jalutada 
ja puhata saavad. «Samal ajal 
võib kas üksi, kahekesi või väi-
keste rühmadena kogeda seda-

gi, kuidas eri kiikedel endale 
hoogu teha,» toonitas Vingi-
sar. «Nii saadakse osa ajaloost, 
mis sellistel platsidel leelotatud 
kiigelaulude näol oli ka laulu-
pidude eelkäijaks.»

Kitsukesed rajad alleedeks
Üle Pirita tee plaanitakse 

rajada segakasutusega ala. Li-
saks kavandatakse veel mitme-
suguseid uusi hooneid. «Vära-
vahoonest saab külastuskes-
kus ja administratiivhoone,» 
rääkis Vingisar. «Siis tuleb veel 
toiduala, kus laulupeo ajal esi-

nejaid toidetakse. Muul ajal 
võivad seal aega veeta igapäe-
vased külalised. Narva maan-
tee poole kavandame kohvi-
kuala avatud galeriid. Tuleb 
ka majandushoov, mille ees-
märk on toetada laulupeo ja 
teiste suurürituste läbiviimist. 
Lisaks rajatakse uued Oru vä-
ravad koos akrediteerimiskes-
kusega.»

Kõige suurejoonelisemaks 
uueks rajatiseks saab aga kaht-
lemata lisakõlakoda, kus saab 
korraldada väiksemaid üritu-
si ja koorid harjutada. «Laul-

jate ja külastajate mahutami-
seks oleme kaks peatelje osa 
ühendanud ringväljakuga, mis 
olemasolevat laululava justkui 
kallistab,» rääkis arhitekt Han-
na-Liisa Mõtus. «Praegu jook-
sevad seal kitsukesed rajad, 
aga alleedega ühendame sel-
le ala suureks väljakuks. Nii 
tekiks mõnusat vaba liikumis-
ruumi. Lisaks oleme hajutanud 
eri tugiteenuste paiku, et üh-
te kohta ei tekiks liialt suuri 
kogunemisi.»

Protsessi oli kaasatud ka 
koorijuht Raul Talmar, kes on 

korduvalt seisnud laulupidu-
de dirigendipuldis ning suur- 
ürituste korraldamise prak-
tilise poolega seepärast häs-
ti kursis.

Publik ja esinejad saavad 
ära mahutatud

«Usutavasti saab rahvas 
nüüd laulupeole ära mahuta-
tud,» rääkis koorijuht. «Või-
dutöö arvestab ümbritseva-
ga. Laulupidusid toimub ai-
nult neli korda kümne aasta 
jooksul. Ka muudel aegadel 
peavad inimesed saama lau-

luväljaku ümbruses jalutada 
ja teha seda nii, et see oleks 
tõeliselt meeldiv.»

Talmari sõnul on võidu saa-
vutanud töös heas mõttes nos-
talgiahõngulist eestlustunnet, 
samas aga ka kergust ja õhu-
lisust. «Usun, et kui see pro-
jekt teoks saab, siis on inimes-
tel siin väga tore olla,» mai-
nis koorijuht. «Uutest aren-
gutest võidavad kindlasti ka 
koorilauljad. Laulupeo toimu-
mise ajal on meil kaks väga 
suurt rühma: esinejad ja pub-
lik. Neid peab saama teinetei-
sest ka veidi eraldi hoida. See 
on alati olnud kõigi laulupidu-
de kõige keerulisem logistili-
ne küsimus ja praegu tundub, 
et lahendused saavad võima-
likuks.»

Tulemused väga head
Kuna kasvab nii laulupidu-

sid külastavate kui ka seal esi-
nevate inimeste arv, siis ollak-
se keerulises olukorras. Laulu-
väljakut ennast ju suuremaks 
ehitada ei saa, nii et võimas 
rajatis ise seab mõningased pa-
ratamatud piirid. Ideekavandi-
ga pole võimalik seda olukorda 
mõjutada. Küll aga peaks või-
dutöö koorijuhi hinnangul ära 
näitama, kus paiknevad inime-
sed siis, kui kontserti parajasti 
ei toimu. «Oleme selles asjas 
ka hoopis paremas olukorras 
kui lätlased, kuna nende pub-
likuala on meie omast tundu-
valt väiksem,» lisas Talmar.

Linnapea sõnul saavad kõik 
aru, et lauluväljaku tähtsust 
ja sümboolsust pole võimalik 
üle hinnata. Samas tuleb seda 
väärtust ka funktsionaalsuse-
ga täiendada. «Oleme väga uh-
ked, et aastate jooksul on lau-
lupidude külastajate arv kas-
vanud,» rääkis Kõlvart. «Sa-
mal ajal peab aga möönma, 
et olemasolev taristu ei vasta 
juba praegu nendele nõuetele 
ja väljakutsetele, mis laulupi-
dude korraldamisega kaasne-
vad. Nüüdset lahendust võiks 
peaaegu ideaalseks nimetada, 
oleme tulemusega väga rahul. 
Hea oli juba see, et konkursi 
vastu tunti nii suurt huvi ning 
saabus palju ideid. Kahtlema-
ta annab see meile ka edaspi-
diseks inspiratsiooni.»

Lauluväljaku  ideekonkursi 
võitja pälvis 15 000 euro suu-
ruse preemia.

Jõulukuu sündmustesarjad 

• Jõuluprogramm etendusega 
«Jõulumõõk» Kiek in de Kökis 
12. ja 14. dets kl 11, 15.12 kl 9 
ning 17. dets kl 11, 13 ja 15. 
Broneerimine nuutrum@
nuutrum.ee, tel 507 9528.

• Vanalinna jõulutunnet otsima 
ja sajandistevanuseid jõulut-
raditsioone tutvustama viib 
tellimusel tuur, mille algus-
punkt Viru väravate juures ja 
lõpetamine Raekoja platsi 
jõululaadal. Ekskursiooni telli-
mine aadressil age@happy-
daystravel.ee.

• Tellimisel Kalamaja jõulune la-
ternatuur, broneerimine kala-
maja@linnamuuseum.ee ja tel 
5309 9772.

• Programmi «Jõulud keskaeg-
ses kaupmehemajas» saavad 

koolid ja lasteaiad broneerida 
linnaelu@linnamuuseum.ee ja 
tel 5196 1041.

• Haridusprogrammi «Jõuluoo-
tus Kalamaja moodi» saab 
broneerida kalamaja@linna-
muuseum.ee ja tel 5309 9772.

• Laste jõulupidu Miiamilla las-
temuuseumis on broneerimi-
sega mm@linnamuuseum.ee 
ja tel 601 7057.

• Ajaloomuuseumi Suurgildi 
hoones (Pikk 17) jõuluehete 
näitus «Habras ilu». Hoone 
väikeses saalis on eksponee-
ritud ligi 300 ajaloolist jõulu-
ehet. 

• Piparkoogimaania näitus «Ar-
hitektuur» avatud disaini- ja 
arhitektuurigaleriis (Pärnu 
mnt 6). 

• Hopneri maja suures 
saalis tekstiilikunst-
nik Kaire Tali sei-
natekstiilide näi-
tus «Lumetaju», 
millega saab tut-
vuda kontserdisaa-
lis toimuvate avalike 
ürituste ajal. 

• 16., 23. ja 30. dets kell 18 al-
gab Raekoja platsilt jõulukuu-
se alt jalutuskäik tutvumaks 
jõulutraditsioonidega linnas. 
Retk viib Balti Jaama turule ja 
Telliskivi loomelinnakusse. 

• Piip ja Tuut Teater «Piip Ja 
Tuut Piparköögis» kuni 18. 
dets kl 12-13  (Toom-Kooli 13). 
• Jõulumaa Iglupargis (Len-
nusadama 7) jagub tegevusi 
kogu perele.

• 15.-18. dets Pirita 
kloostri vareme-

tes Pirita jõulu-
maa, mis on 
avatud 15.-16. 
dets kl 15-20 

ning 17.-18. dets 
kl 12-20.

• Valgusfestival «Ime-
demaa» viib lauluväljakul vär-
vide, muusikat ja maagia 
maailma. Festival on avatud 
reedel, laupäeval ja pühapäe-
val kl 17.30-22. 
• Jõulu- ja aastavahetuse 
sündmustest annab ülevaate  
https://www.visittallinn.ee/
est/k%C3%BClastaja/mida-
teha/s%C3%BCndmused/
s%C3%BCndmused?object_
category_id=53

KÄSITÖÖMEISTER: 
Omatehtud jõulukingile  
seab piire vaid fantaasia

TEATED DETAILPLANEERINGUTEST
Tallinna Linnavalitsus otsustas 30. no-
vembri 2022 istungil:
korraldusega nr 1047:
võtta vastu Lasnamäe linnaosas asuva 
1,10 ha suuruse maa-ala kohta koostatud 
Linnamäe tee 28 kinnistu detailplaneering 
(edaspidi ka detailplaneering), Osaühing 
Puusepp & Mänd töö nr 11-03-2019. De-
tailplaneering on koostatud eesmärgil 
muuta Linnamäe tee 28 kinnistu kasuta-
mise sihtotstarve ühiskondlike ehitiste 
maast ärimaaks ning määrata ehitusõigus 
ühe kuni kolme maapealse ja ühe maa-
aluse korrusega ärihoone, ühe abihoone 
ja ühe lisahoone või hoonete grupi (turu-
kompleks kohvikuga) ehitamiseks. Lisaks 
antakse detailplaneeringus haljastuse, 
juurdepääsuteede ja parkimise põhimõt-
teline lahendus.
korraldusega nr 1048:
võtta vastu Haabersti linnaosas asuva 
0,71 ha suuruse maa-ala kohta koostatud 
Pikaliiva tn 152 kinnistu detailplaneering, 

Osaühing SIRKEL&MALL töö nr 39-18. 
Detailplaneeringu lahenduse kohaselt 
määratakse Pikaliiva tn 152 kinnistule ehi-
tusõigus lähipiirkonda teenindava 1-kor-
ruselise väiksemahulise puhke- ja spordi-
ehitise rajamiseks. Lisaks määratakse 
planeeringus heakorrastuse, haljastuse, 
juurdepääsuteede, parkimise ja tehnovõr-
kudega varustamise põhimõtteline lahen-
dus.
Detailplaneeringutega saab tutvuda Tal-
linna planeeringute registris https://tpr.
tallinn.ee/

Pirita Linnaosa Valitsus korraldab Iru-
silla tn 9 projekteerimistingimuste eel-
nõu avaliku väljapaneku. Projekteeri-
mistingimuste eelnõuga saab tutvuda 
29.12.2022 – 10.01.2023 Pirita Linna-
osa Valitsuses Kloostri tee 6 toas 128, 
tööpäevadel.
Võimalusel palume tutvuda materjalide-
ga elektroonilisel teel. Huvitatud isikuil 

on samal ajavahemikul võimalik ka kirja-
likke ettepanekuid ja vastuväiteid esita-
da. Kui nimetatud tähtaja jooksul ettepa-
nekuid või vastuväiteid ei esitata, soovib 
haldusorgan asja arutada ilma avalikku 
istungit läbi viimata.
Irusilla tn 9  kinnistu jääb Pirita linnaosa 
üldplaneeringu kohaselt  väikeelamute 
alale (EV), kuhu võib kavandada väikee-
lamuid, tehnoehitisi, parke, haljasalasid, 
mängu- ja spordiväljakuid jms. Irusilla tn 
9 kinnistu   jääb Pirita jõeoru maastiku-
kaitseala Iru piiranguvööndisse.
Irusilla tn 9   kinnistu on elamumaa siht-
otstarbega, pindala on 1288m² ning kin-
nistu on hoonestamata. Irusilla tn 9 kin-
nistu paikneb Narva mnt 205 kinnistu  
detailplaneeringu alas, milles määrati 
kinnistule ehitusõigus 2-korruselise väi-
keelamu ja abihoone püstitamiseks ehi-
tusaluse pinnaga kokku kuni 257,7m2 
ning  hoonestusala. Kavandatavate ela-
mute katuste kaldeks määrati 30 – 45 

kraadi. Kinnistu asub Pirita linnaosas Iru 
asumis Narva mnt ja Pärnamäe tee rist-
miku läheduses ning piirneb hoonesta-
tud elamumaa kinnistutega. Irusilla täna-
val on 9 elamumaa sihtotstarbega kin-
nistut, millest 6 on hoonestatud. Irusilla 
tn 1, 3, 15 ja 19 kinnistutel paiknevate 
elamute katuste kalded jäävad vahemik-
ku 30 kuni 45 kraadi. Irusilla tn 5 ja 11 
kinnistutel paiknevate elamute katuse 
kalded on madalamad – ligikaudu 10 
kraadi. Irusilla tänaval ei ole lamekatus-
tega hooneid.
Ehitusseadustiku § 27 kohaselt võib pä-
dev asutus anda ehitusloa kohustusliku 
hoone ehitusprojekti koostamiseks pro-
jekteerimistingimusi, millega lubatakse 
täpsustada detailplaneeringus määratud 
tingimusi.
Taotluse kohaselt soovitakse kinnistule 
püstitada üksikelamu ja täpsustada de-
tailplaneeringus määratud arhitektuurili-
si, ehituslikke ja kujunduslike tingimusi 

ning 30 – 45 kraadise kaldega katuse 
asemele kavandada lamekatus. Tallinna 
Linnaplaneerimise Amet otsustas, et 
võib koostada projekteerimistingimuste 
eelnõu detailplaneeringus määratud ar-
hitektuuriliste, ehituslike ja kujunduslike 
tingimuste täpsustamiseks ning 30 – 45 
kraadise katusekalde asemele võib ka-
vandada üksikelamu katuse kaldega ca 
10 kraadi, kuna lamekatusega hoone ei 
vasta oma lahenduselt Irusilla tänaval 
väljakujunenud arhitektuuri- ja ehitusta-
vale.
Kõikide teiste nõuete ja näitajate osas 
peab ehitusprojekt vastama alal kehtiva 
detailplaneeringu lahendusele. Projek-
teerimistingimuste taotluse ja eelnõu 
materjalidega saab tutvuda Tallinna pla-
neeringute registris aadressil https://tpr.
tallinn.ee/DetailPlanning/Details/
DP000990 Narva mnt 205 kinnistu de-
tailplaneering.  Dokumentide nägemi-
seks peab ID kaardiga sisse logima.

Lauluväljak saab lisaks väiksema kõlakoja, mis on mõeldud kooridele harjutamiseks ja väiksemateks kontsertideks.

Uude väravaehitisse tuleb ka ajalugu tutvustav külastuskeskus.Kohvikuteala ei koosne püsivatest hoonetest, vaid on kokku pakitav.

Roland Burk soovib 
õpikodade kaudu an-
da edasi meie rahva-
pärimust ja arendada 
loovust. Foto: Erakogu



jani.  Mida Venemaa teeb sel-
le sõjaga  oma kultuurile? Ve-
nemaa kultuur on maailma kul-
tuurist välja lülitatud. Terve Ve-
nemaa on üldse maailmast väl-
ja lülitatud. Ja mitte üheks aas-
taks. Kümme aastat läheb, en-
ne kui see asi hakkab viimaks 
laabuma. See on võimatu olu-
kord, et inimesed ei saa reisida.  
Vene artistid praegu ju ei reisi. 
Keegi neist pole kusagil teretul-
nud. Kujutage ette, Tšaikovskit 
ei mängita enam mitte kusagil 
peale Venemaa. Rahmaninovi 
ei saa kuskil mängida, Šosta-
kovitšit ei saa kusagil mängi-
da, sest nad on Venemaa he-
liloojad. Terve maailm võitleb 
sellise boikotiga Venemaa alga-
tatud sõja vastu – ja kannatab 
kultuur. Ning kui kultuur hak-
kab juba kannatama, siis on hä-
da lahti. Seepärast – kui meie 
siin Eestis ei pööra oma kul-
tuurile rohket tähelapanu, siis 
oleme ka varsti omadega läbi. 

Mis oli välismaale elama asudes 
kõige raskem? Üks asi on anda 
koos nõukogude eliitorkestrite-
ga mõned kontserdid, teine asi 
iga päev läänemaailmas elada. 

Minul ei olnud üldse mingeid 
raskusi ega sisseelamise muret. 
Kui sa oled tuntud muusik, ju-
ba kahekümne kuue aastaselt 
juhatanud suuri orkestreid, siis 
sind teatakse.  Mind tunti sel-
lest peale, kui käisin teise  di-
rigendina Moskva ja Leningra-
di suurte orkestritega välismaal.  

Ehkki  mu nime ikka kirjutati 
valesti. (Naerab.)

Kui ma emigreerusin, siis see 
enne tehtu kõik käis minuga 
kaasas. 1979. aastal (aasta enne 
emigreerumist – toim) juhata-
sin esimese eestlasena etendust 
Metropolitani ooperis. Muide, 
sinnamaani polnud seal juha-
tanud ka ükski nõukogude di-
rigent. See oli Tšaikovski ooper 
«Jevgeni Onegin». Ega ma en-
ne väga palju Vene muusikaga 
polnud tegelenud. Ma otsisin ik-
ka huvitavat repertuaari lääne 
heliloojate loomingust. Ja lää-
nes loeb väga palju see, kui hea 
mänedžment sul on. Mind tea-
dis Columbia Arts Managment. 
Kui sul on niisugune agent, siis 
võid kohe tööle hakata. Mul 
olid juba planeeritud esinemi-
sed Bostoni ja Philadelphia süm-
fooniaorkestritega ja New Yor-
gi filharmoonikutega. Juhatasin 
igal nädalal maailma parimaid 
orkestreid. Panin kohe Tubina 
10. sümfoonia Bostonis kavas-
se ja Tubin tuli ka ise Rootsist 
kohale. See kõik oli Eesti kul-
tuuri kõrgsaavutus. Uskumatu 
asi! Eestlane juhatab Bostoni or-
kestrit ja kavas on eesti heliloo-
ja teos. Siis olid kohal ka igasu-
guste väliseestlaste ühingute te-
gelased, vanad head Eesti pat-
rioodid, kel olid veel eestiaeg-
sed riidedki. Kahjuks ei ole neid 
enam meie seas. Igas Ameerika 
linnas , kus ma käisin, oli väi-
ke Eesti mul ümberringi. Mul 
polnudki niisugust tunnet, na-
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Kohtume maailmakuulsa 
Eesti dirigendiga kohvikus te-
male olulise maja, Estonia kont-
serdisaali juures.  Ta on just 
äsja juhatanud Viimsi Artiu-
mis Tallinna muusika- ja bal-
letikooli õpilaste kontserti. Di-
rigent on väga õnnelik – noo-
red mängisid hästi ja ta nau-
tis oma tööd. Uurisime temalt, 
milline võiks olla hea dirigent, 
miks on hea noori juhatada ja 
kus võiks asuda linna uus esin-
duslik kontserdisaal.

Milline on hea dirigent? Kas ta 
peab olema veidi nagu diktaa-
tor?

Ei, mis diktaator! See on küll 
muusiku jaoks väga vale võrd-
lus. Jah, maailmas on diktaa-
toreid palju. Siin kerkib küsi-
mus, et kas ja kuidas kasutada 
oma võimu. 

Kui dirigent üldse hakkab 
näitama oma võimu, siis peab 
ta olema asjadest väga üle. Ja ta 
peab olema kohe väga hea, kui 
teda eriti austatakse. Aga para-
ku näitavad võimu just need, 
kes ei oska oma tööd teha. Ja 
siis läheb kõik valesti, sest tu-
lemus on vilets. 

Millele ma juhin dirigeerides 
tähelepanu?  See on väga liht-
ne – ma ütlen, et kuulake, kui 
ilus meloodia siin on. Pöörake 
nüüd tähelepanu näiteks sellele 
või teisele liinile. Kuulake siit 
veel kord. Mul tuleb rõhutada, 
mis on iga koha juures tähtis, 

mis vähem tähtis ja mis ei ole 
üldse tähtis. Tooge nüüd see 
tähtsam teema välja ja katsu-
ge pillile hääl sisse saada.  Või 
kui see hääl ei sobi, siis ütlen-
gi, et see ei ole ilus, mängige 
nii, et see kõlaks. Ja kui välja 
tuleb, siis peab kiitma. Inimesi 
peab kiitma, ei tohi kogu aeg 
sõimata. Aga eks see ole tüü-
piline probleem ka muude as-
jade juhtimises. Võimu kasuta-
mine üksi, ilma professionaal-
sete teadmisteta – sellega ei 
jõua kuhugi. 

Jah, me kõik näeme paraku, 
mis maailmas toimub ja kuidas 
kasutatakse diktaatorlikku või-
mu. See on viinud sõjani. 

Eks ole! Selline võimu ka-
sutamine, mis praegu sõjas 
toimub, on ülimalt ebainim-
lik. Nii läheb, kui võimul 
olev inimene juhib oma 
riiki vägisi ja ei oska 
oma inimesi ja kollek-
tiivi juhtida nii, na-
gu peaks. Seda eba-
inimlikkust on maa-
ilmas kahjuks alati 
olnud. Aga inimes-
tele meeldimine, see 
on omaette probleem. 
Kuidas käituda, kui mi-
na lähen orkestri ette ja 
tahan fraseerida muusikat 
vaat niimoodi, aga tšellomän-
gija arvab, et see peab olema 
hoopis naamoodi. Kui sada ini-
mest on su ees, siis neil kõigil 
võib olla erinev arvamine. Sa 
pead siis oskama siduda need 
inimesed ühtseks, et nad hak-
kasid muusikas väljendama se-
da ilu ja kõike toredat, mis seal 
on varjul. Ja pead neile sisen-
dama:  saage nüüd ometi aru, 
me peame ühiselt seda tegema 

NEEME JÄRVI: Kui me Eesti kultuuri ei hoia, oleme varsti suures hädas –  
kohe tuleb Tallinna ehitada uus kontserdimaja, mitte Tartusse kultuurikeskus

gu ma oleksin kuskil välismaal. 
Eesti kultuuri levitamise kaudu 
me tegime kõik selleks, et Ees-
ti saaks jälle vabaks. 

Käisime ka Valges majas ikes-
tatud rahvaste esindajate vastu-
võtul. Neid ikestatud rahvaid 
oli Ameerikas palju, mitte ai-
nult eestlased. Arutasime, mis 
me saame teha, et vabaks saa-
da. Meie, muusikud, tegime se-
da muusika abil. Aga Eestit on 
vaja propageerida ka praegu. Se-
da teeb Paavo [Järvi] nüüd. Ta 
annab intervjuusid ja neis jook-
seb ikka läbi, et ta on üks Ees-
ti dirigent. Tema käes on nüüd 
kord teha Eestile nime. 

Muusika on olnud teie kirg.  
Kirg ei  tähenda aga kogu aeg 
võimsat forte fortissimot. Vii-
masel esinemisel muusikakooli 
orkestri ees oli saalis tunda lau-
sa füüsiliselt teie kirge, kui pa-
nite nad hiirvaikselt mängima.

Just täpselt, kirge saab väl-
jendada ka piano pianissimoga.  
Ja seda oli vaja näidata. Kas ise-
gi suured dirigendid  ikka jõua-
vadki väga hea ja kogenud or-
kestriga niisugusele tasemele, 
et  mängitakse nii tasa, et se-
da peaaegu ei ole kuulda?  Ei 
ole niisugust asja, et mängitak-
se natukene vaiksemalt või na-
tukene kõvemini. Välja tuuakse 
ikkagi maksimaalsed kontras-
tid. Elus on kontrastid ja muu-
sikas on täpselt samasugused. 
Kui muusikas on veel suuremad 
kontrastid kui elus, siis see on 

mõjuv. Ja seda kirge saab nii-
moodi ka väljendada. 

Mismoodi siis dirigent orkestri-
ga suhtleb? Te vahel ei liigutagi 
end, aga orkester saab aru, mi-
da te tahate.

Sümfooniaorkestris on iga-
suguseid pille. On viiulid, neist 
veidi suuremad aldid ehk vioo-
lad, siis veel suurem variant – 
tšellod – ja siis kõige suurem – 
kontrabass. Kujutage ette, kui-
das siis  need 18 esimest viiu-
lit, 15 teist viiulit, kümme al-
ti ja kaheksa tšellot ning ühek-
sa kontrabassi kõik panna koos 
mängima? Ei kujuta?  Ja need 
on ainult keelpillid. Orkestris 
on veel ju puhkpillid, igaühel 
erinevad tämbrid, löökpillid…

Dirigent peab oma žestidega, 
vahel lihtsalt pilguga, selgitama 

orkestrile, mida ta soovib. Sel-
gitama, mida selle muusika te-
gemisega peale hakata. Näiteks 
eellöök – orkester ei pruugi ala-
ti kohe aru saada, mis see on. 
Dirigent on üks joonistaja, üks 
kujundaja, kes kujundab õhus 
kogu aeg neid liine, meloodiat. 
Kõik algab enne esimest takti, 
eellöögist. Eellöök, see on hin-
gamine. Me kõik hingame iga 
päev. Kui orkester saab sellest 
aru ja alustab korraga, siis on 
hea dirigent. Pea kõik kuula-
jad  saavad ka aru, kui laval 
sünnib midagi, ja ka sellest, kui 
ei sünni midagi. 

Ja kui sa töötad orkestri-
ga, siis sa pead ikka silmas pi-
dama, kuidas jõuda selleni, et 
sünniks ime. Kui proovis läheb 
midagi valesti, pole hullu, har-
jutame selgeks. See on õpitav, 

aga sa pead saavutama muusi-
kas midagi hoopis enamat kui 
ainult puhtalt, nootidega eksi-
matu ära mängimise. Kui soov 
teha muusikat on kirglik, siis te-
kibki midagi erakordset. See on 
see erakordne tunne, mis kan-
dub edasi ka publikusse. 

Dirigent ei pea nõudma or-
kestrantidelt vastikut tooni, 
vaid kokkumängimist. Samas 
igal asjal peab olema oma piir, 
mida ületada ei tohi. Ekspres-
siivsus ja meloodia edasi viimi-
ne, ilu ja igasugused huvitavad 
käigud partituuris – need tuleb 
kõik välja tuua. Ja kui need 
kõik hakkavad kuulda olema 
publikule, siis sa mängid na-
gu liivakastis oma mänguasja-
dega. Nagu väike laps – män-
gid ja naudid seda. Mängijad ka 
naudivad, ja selleks nad pea-
vad siis tegema, mida dirigent 
soovib. Dirigendil peavad ole-
ma ideed, mida ta peab oska-
ma edasi anda oma kätega. Siis 
hakkab asi kõlama.

Kas iga orkestri saab särama 
lüüa?

Saab, saab! Pole halbu ega 
häid orkestreid. Kõik oleneb sel-
lest, kes seda orkestrit juhatab. 

Seda me muide oleme näi-
danud ka oma sellesügiseste 
lavasessioonidega koos Krist-
jan Järviga. Meil oli laval Tal-
linna muusikakooli või nüüd ju-
ba Muba (muusika- ja balleti-
kooli – toim) õpilaste orkester. 
Kõige väiksemad mängisid ras-
ket Wagneri teost, selja taga oli 
meil nendega vaid kaks väikest 
proovi. Ja see tuli välja! Kui sa 
teed tööd ja tead, kuidas tööta-
da, siis saavad ka õpilased selli-
se heliteosega hakkama. Ja see 
töö mulle meeldis. Ei ole nii, et 
oh, mis ma nüüd, nad ei oska ju 
veel mängida. Asi ei ole üld-
se niimoodi. Noortele 
on kogu aeg vaja 
näidata, kuidas 
peab mängi-
ma, ja nad 
võtavad in-
nukalt õp-
pust. Nad 
saavad 
hakka-
ma ja nen-
de orkester 
hakkab kõ-
lama.

Oli jah, näha suisa 
teie rõõmu, kui te juhatasite 
noori. Aga õpilaste orkestri ees 
seista – see pole teie puhul pä-
ris tavaline.

Nojah, mõni võib nüüd tori-
seda, et ise suur dirigent ja mis 
ta tuleb nüüd siia lapsi torkima. 
Aga ei, mul on suur rõõm töö-
tada noortega, kes õpivad Tal-
linna muusika- ja balletikoolis. 
Me tegime õpilaste orkestriga 
kaks väikest proovikest Ric-
hard Wagneri ühe looga, mil-
le ta kirjutas Šveitsis Luzernis 
maapaos olles oma pisipoja Sie-
gfriedi auks. Helilooja tahtis sel-
lega tervitada oma abikaasat. 
See imeilus pala on ju sisuliselt 
hällilaul. Mängisime mitu kor-
da, algul natuke kõvemini, siis 

vaiksemalt ja veel vaiksemalt. 
Publikule hakkas meloodia ju-
ba kõrvu jääma ja küllap nad 
said aru, et ka väga vaikselt 
mängides on ju pinge ja laetus 
ja kõla olemas. Näiteks metsa-
sarvemängijad on selle loo pu-
hul suure pinge all. Seda on vä-
ga keeruline mängida. On nal-
jajutud, et kui sa kõik metsas-
arve krussis torud sirgeks pu-
hud, siis on see pill 16 meet-
rit pikk. Ja mõtle, kui sa pead 
sealt õhu läbi puhuma ja õigel 
ajal sattuma heliga kohale ka. 
Ja õige noodiga veel pealegi! 
Kui sa oled muusikakooli õpi-
lane, siis see noodi saavutami-
ne on ju väga raske. 

Kui raske või kerge oli siis 
noortega harjutada nii, et lood 
ka kõlaks?

Helilooja vaatab, et tema 
heliloomingus on harmooniat 
vaja. Kus ma selle alumise do 
noodi panen? See peab olema 
nagu pedaal, et kõlaks nagu 
orel kogu aeg. Ja see kestab 
15 takti niimoodi. Ja sa ei to-
hi hingata vahepeal. Aga kui-
das sa ei hinga, kui sa mängid 
puhkpilli? Sa pead hingama. 
Ja see väike metsasarvetüd-
ruk vaesekene, küll katsus ja 
püüdis, aga ei saanud kuidagi 
seda madalat nooti võtta. Ik-
ka tuli niisuguse porinaga koos 
see heli. Ja me harjutasime se-
da proovis tükk aega. Ütlesin, 
et mängi nüüd nii, et keegi ei 
saaks aru, et see pikk noot va-
hepeal katkeb. See peab olema 
kogu aeg põhi. Katsusime kahe 
metsasarve vahel selle noodi 
ära jaotada. Niimoodi, et kee-
gi ei kuuleks, et nüüd on vahe-
tus. Aga ikka tuli mingi piuks 
sisse, kui ta uuesti alustas. He-
lilooja peab näitama noortele 

muusikutele, kui tähtis on 
harmoonia ja orkest-

ratsioon ja heli-
looja kontsept-

sioon. Heli-
looja tahab, 
et harmoo-
nia kõlaks 
ja inst-
rumen-
di tämber 
oleks õi-

ge. Ja vaat 
niisugused 

asjad on vaja 
kõik lahendada. 

Ja noored muusika-
kooli õpilased saavad selle 

juures nii palju teada. Kui hu-
vitav on tegelikult nende elu! 
Ja saab olema veel huvitavam 
edaspidi, kui seada endale si-
hid, mille kõigega peab veel 
hakkama saama. 

Väga tähtis on siin tähelepa-
nu juhtida asjade peale, mida ta-
valiselt ei märgatagi. Ühes pro-
fessionaalses orkestris mängib 
metsasarvemängija selle nii ära, 
et keegi märkagi.  Aga noorel 
inimesel on alles vaja aru saa-
da, et see on tähtis. See ei ole 
mitte niisama tühi pikk noot ja 
ükskõik kuidas ma seda män-
gin, eks ole. See vastutustun-
ne muusika tegemise juures on 
igaühel ikka väga suur. 

Mainisite Muba. Kui oluline eel-
dus heade orkestrite jaoks on 
korralik muusikaharidus?

See uus maja on fantastili-
ne ehitus. Mis sest, et pealtnä-
ha musta värvi. Seal on head 
tingimused muusika õppimi-
seks ja ka suured balletisaalid. 
Seal  saavad noored harjuta-
da nii kuis on vaja. Mitte na-
gu praegu Estonia teatris, kus 
on nii väike lava, et ma ei tea, 
kuidas seal üldse balletti tantsi-
da saab. Sellepärast on see üks 
haruldane kool.

Muba ehitamiseks tehti õige 
otsus ja kool saadi valmis ka. 
Milles on meie kultuuri tulevik 
üldse? See on ju haridus! Meil 
on Eestis olnud alati see prob-
leem, et muusikaõppeasutustel 
pole olnud korralikke ruume ja 
muusikutel kohta, kus harjuta-
da ja õppida. Kaua aega ei ol-
nud konservatooriumi, ei olnud 
korralikku muusikakooli. Kon-
servatooriumit peeti korterma-
jades. Ja Müürivahe tänaval oli 
muusikakool kunagi, seal, kus 
on praegu teatri- ja muusika-
muuseum. Seal oli siis muusi-
kakool, kus ma ise olen ka käi-
nud. Need olid kesklinnas ja see 
oli hea, aga ruumid muidugi ei 
vastanud vajadustele. Kesklin-
nas peavad aga sellised õppe-
asutused olema, sest muusikat 
õpetavad professionaalid, kes 
käivad ka mujal tööl. Nad te-
gutsevad kõik kesklinnas, neil 
on raske sõita kusagile äärelin-
na. Aga aastaid asusid muusika-
kool ja konservatoorium Kivi-
mäel. Seal oli lihtsalt vaba ma-
ja. Väga tore, aga kas keegi kü-
sis, kui hästi see sobis muusika 
õpetamiseks. Kujutage ette, et 
õpilased käisid oma kontrabas-
side ja tuubadega Kivimäe va-
het! Nüüd on muusikaakadee-
mia ja Muba lõpuks kesklinnas 
ja see on tõesti väga hea. 

Aga meil ei ole veel vajali-
kul hulgal tipptasemel õpeta-
jaid. Seepärast on hea, kui noo-
red saavad käia välismaal õp-
pimas. See annab nende aren-
gule suure hoo. Peaasi, et nad 
ikka tagasi Eestisse tuleksid ja 
meie kultuuri jaoks kaduma ei 
läheks. Me peame ühsikonna-
na selle peale mõtlema. Kultuur 
on meie rahva eksistentsi jaoks 
kõige olulisem asi. 

Olete olnud pea sama kaua kui 
ERSO eesotsas ka Rootsi pari-
ma orkestri – Göteborgi süm-
fooniaorkestri – juht. Kui usku-
da omaaegseid arvustusi, siis al-
gas teie vastastikune armastus 
selle orkestriga esimestest takti-
löökidest. Pole liialdus väita, et 
te viisite selle orkestri tippu.

Göteborgi orkestri juht olen 
ma olnud 25 aastat. Aastakese 
vähem kui ERSO eesotsas. Mui-
de, minu üks eelkäija seal, suu-
repärane Rootsi helilooja Wil-
helm Stenhammar oli ka selle 
Göteborgi orkestri looja ja pi-
kaajaline peadirigent vist 23 
aastat. Kokku kahe mehe pea-
le oleme pea pool sajandit selle 

Noori juhatades ja neile oma teadmisi edasi andes on Neeme Järvi õnnelik.  Foto Stanislav Moškov / Õhtuleht Kirjatus

«Diktaatorlik võimu kasutamine, mis praegu sõjas toi-
mub, on ülimalt ebainimlik. Nii läheb, kui võimul olev 
inimene sunnib teisi vägisi ja ei oska oma inimesi ja 
kollektiivi juhtida. Venemaa kultuur on sõja tõttu maa-
ilma kultuurist välja lülitatud,» lausub maestro Neeme 
Järvi (85). «Seepärast – kui meie siin Eestis ei pöö-
ra oma kultuurile rohkem tähelepanu, oleme ka varsti 
omadega läbi.»

Laulupidudelgi on Järvi hinnatud dirigent.

Teiste  
peal näitavad  

võimu need, kes 
oma tööd ei  

oska.

Ivo Karlep
ivo.karlep@ 
tallinnlv.ee

Võit Roomas avas tee maailma  
tunnustatud orkestriteni
• Neeme Järvi õppis aastatel 1955-1960 

Leningradi konservatooriumis Nikolai 
Rabinovitši ja Jevgeni Mravinski juhen-
damisel orkestri dirigeerimist.

• Esimest korda esines ta dirigendina 
18-aastaselt Eestis. Ooperit, milleks 
oli Bizet' «Carmen», juhatas ta esi-
mest korda Leningradi Kirovi-nimeli-
ses teatris.

• 1963 asus Järvi tööle Eesti Raadio 
sümfooniaorkestri peadirigendina. 
Samal ajal nimetati ta ka Estonia 
teatri peadirigendiks. Seda tööd tegi 
ta 1976. aastani.

• 1976-1980 oli ta Eesti Riikliku Süm-
fooniaorkestri (ERSO) kunstiline juht.

• 1971. a, pärast võitu Accademia 
Nazionale di Santa Cecilia konkursil 

Roomas, kutsuti teda paljusid eliitor-
kestreid dirigeerima ning ka tuntud 
ooperimajadesse.

• 1980. a lahkus Neeme Järvi koos pe-
rega Eestist Iisraeli viisaga ja asus 
elama Ameerika Ühendriikidesse, ku-
na Nõukogude Liidu süsteem piiras 
tema loomingulist vabadust.

• 1982-2004 oli ta Göteborgi sümfoo-
niaorkestri, 1990-2005 Detroidi süm-
fooniaorkestri peadirigent.

• 2010. a septembris tuli Järvi taas  
ERSO peadirigendiks.

• Samal ajal juhatas ta lisaks ERSO-le 
mitmeid maailmakuulsaid orkestreid 
kokku rohkem kui 50 kontserdil.

• Järvi on pälvinid lugematul hulgal 
preemiaid ja aunimetusi.

ja tegutsema kõik koos selle ilu 
nimel. Et sünniks ime. See po-
le enam töö, see on nauding. 

Aga pillimänguoskus ja teiste 
mängijate kuulamise oskus tu-
leb ometi ju ränga tööga.  Töö 
on ka partiide õppimine.

Muidugi see harjutamine ja 
rutiin, mis orkestriga iga päev 
toimub hommikust õhtuni, muu-
tub küll tööks. Ja siin aitab ainult 
niisugune dirigent, kes loob at-
mosfääri. Ka orkester peab mu-
sitseerides tundma, et see po-
le enam töö, vaid see on nau-
ding. Vaat siis me hakkame üks-
teist armastama. Siis ongi ime. 
See ime ei sünni kogu aeg, aga 
see sünnib. 

Tähtis on ka repertuaar. Mida 
teha, kui mängijad mõne teose 
puhul nina kirtsutavad?

Jah, dirigent peab leidma ka 
lugusid. Ja kummutama eelar-
vamused, sest mõne arust võib 
ju uus muusika olla rämps. Aga 
kui see ei ole rämps, siis peab 
dirigent ütlema veenvalt, et see 
on väärt asi ning üks uus nähtus 
muusika ja heliloomingu maail-
mas. Me teeme nüüd selle ära, 
nii et sünnib ime. Nii hakkas 
töö kord ammu ka Arvo Pär-
di muusikaga. Ja Jaan Räätsa 

teostega ning mõne teisegagi. 
Kõik need heliloojad olid 

alustades noored, um-
bes kahekümne viie 

aastased. Ja kes nad 
nüüd on!

Teie ju tegitegi ot-
sa lahti, et Arvo 
Pärt võiks saada 
maailmakuulsaks.

Eks me hakkasi-
me koos sellega pihta. 

Ta töötas raadios ja tõs-
tis mikrofone. Samal ajal 

õppis heliloomingut, aga kee-
gi ei teadnud teda. Käis Heino 
Elleri juures tunnis ja tal olid 
samasugused rõõmud ja mured 
nagu kõigil õpilastel. Aga me te-
gime muusikat, mängisime vist 
kõik Pärdi teosed ära, nii palju 
kui ta oli jõudnud tolleks ajaks 
teha. Oli keeldude ajastu ja sel-
lest tuli ka pahandusi. Ühe pa-
handuse tekitas Pärdi teos Cre-
do. Seal olid segakooril usutee-
malised sõnad. Ja kui me selle 
ette kandsime, siis küsiti, mis-
jaoks te selle kavasse võtsite. 
Muidu ju nõukogude ajal toeta-
ti Eesti oma heliloojate loomin-
gu esitamist. Ma ütlesin ka ala-
ti, et tuleb mängida meie heli-
loojate teoseid. Aga pahandus 
hakkas sellest, kuidas saab nõu-
kogude helilooja kirjutada re-
ligioosse teose. Me saime selle 
Credo mängimise eest kõvasti 
vastu pead. 

See vist oli viimane tilk kari-
kas, miks otsustasite kodumaalt 
lahkuda? 

Nojah, kui ikka liiga palju 
keelatakse ja näpuga näidatak-
se kogu aeg, siis mis imet nii-
sugustes oludes sünnib? 

Ja vaadake, kuhu on see riik, 
mis kogu aeg näpuga näitas, 
omadega nüüd jõudnud – sõ-

Meie  
ERSO-laste palk 
on nii väike, nagu 

Saksamaa suvalise 
kultuurimaja  
muusikutel.
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suurepärase kollektiivi eesotsas 
olnud. Juba Stenhamamri sõ-
ber Sibelius pidas seda orkest-
rit kõige paremaks üldse Põh-
jamaades. Ma ei läinud sinna 
niisama juhiks, teadsin, et te-
gemist on ühe hea orkestriga. 

Aga kui sa oled juba peadi-
rigent, siis on sinu ülesanne ku-
jundada sellest ka maailmatase-
mel orkester. See peaks olema 
iga peadirigendi siht. Ja Göte-
borgi orkestrist sai Rootsi rah-
vusorkester. Ainuke Rootsi rah-
vusorkester ei asu mitte pealin-
nas, vaid Göteborgis. 

Kui sa töötad kauem ühe or-
kestriga, siis sa suudad ellu viia 
oma tahtmised. Ja tõsta orkestri 
nii kõrgele, kui muusikamaail-
mas üldse on võimalik. 

Võrdluseks – 
Detroidis ma 
olin orkest-
ri juht 15 
aastat. Ka 
pikka ae-
ga. Tavali-
selt ollak-
se orkest-
ri juht ne-
li kuni ka-
heksa aas-
tat ja siis tu-
leb jälle teine di-
rigent. 

Ilmselt nad ikka hin-
dasid mind natuke, sest nagu 
Tallinnas, nii sõidab ka Göte-
borgis nüüd ringi minu nime-
ga tramm. 

Hästi mängimiseks peab pal-
ju harjutama ja ka paljust loo-
buma. Kas tänapäeva lapsed on 
selleks valmis?

Pillimängijad hakkavad ju-
ba nelja-aastaselt heliredeleid 
harjutama. Võtame või viiuli 
õppimise, kas see on siis üks 
meeldiv tegevus väikese lap-
se jaoks? Ei ole! Aga huvitav, 
et leidub siiski vanemaid, kes 
suudavad oma lastele selgeks 
teha: õpi, harjuta ja mängi, si-
nust saab meister. 

Aga samas küsib laps, et miks 
peaks minust saama viiulimän-
gija. Ja tõesti,  tänapäeval, kus 
sõna on vaba ja üldse kõik on 
vaba, küsivad lapsed, miks mul 
on seda pagana harjutamist nii 
palju vaja. Elus saab ju palju 
lihtsamini läbi. See on tegeli-
kult suur küsimus, et kas me 
suudame üldse korvata selle 
vaeva, mida muusikud maast 
madalast peavad nägema? Ma 
imestan, et leidub veel neid lap-
si, kes lähevad muusikakooli ja 
mängivad nii, nagu me Artiu-
mis mängisime.

Olete kokku lugenud oma sal-
vestused ja selgus, et neid on li-
gi 500 heliplaadi jagu. See on 
nii heal tasemel muusika kohta 
üsna hoomamatu number. Mi-
da te soovitate Youtubè ist välja 
otsida ja kuulata?  

Ma ei teeks üldse nende seast 
mingit valikut. Ma võtan need 
vanad salvestused aeg-ajalt väl-
ja, kuulan neid ega usu oma 
kõrvu, et olen niisuguse asja-
ga hakkama saanud. Kõik Pro-
kofjevi sümfooniad… Šostako-
vitši sümfooniad, Brahmsi süm-
fooniad… Kõik Glazunovi süm-
fooniad. Ja muidugi kõik Tubi-
na sümfooniad… Kui hakkan 
selle üle mõtlema, pean ikka 
tõdema, et inimesel peab ikka 
üks mingisugune kihk olema. 
Siis küsin endalt,  et miks ma 

olen seda teinud. Aga seepä-
rast, et ma armastan muusikat 
ja armastan maailmale näida-
ta seda ilu, mida need heliloo-
jad on kõik loonud. Mitte keegi 
teine ei saa seda rohkem ju te-
ha kui dirigent, kes võtab nen-
de plaadistamise ette. Aga diri-
gent saab seda teha, kui tal on 
selle helilooja vastu huvi. 

Te ütlesite ennist, et  huvi pani 
teid heliloojate loomingut tund-
ma õppima ja salvestama. Et 
peab olema huvi, siis jõuab pal-
ju ära teha.  Kas siis kõigil neil, 
kes pole nii palju lindistanud, 
pole olnud piisavalt huvi?

Jah, ma imestan väga diri-
gentide ja muusikute üle, kel-
lel ei ole huvi. Aga nad on diri-
gendid ja ka muusikud! See on 
ka teiste elualadega nii. Meie 

hulgas käib ringi palju 
inimesi, kes midagi 

teevad, aga neil 
puudub sel-

le vastu hu-
vi. Aga mis 
ma siin ik-
ka seletan, 
see on ju 
väga inim-
lik nähtus. 

Ometi ta-
han rohkem 

näha, et inime-
sel oleks oma hu-

vi ja oma soov mida-
gi teha, soov oma plaan 

läbi viia, mitte kogu aeg sõltu-
da teistest. Vaat see on joon, 
mida tahaksin  inimeste pu-
hul rohkem näha. Ja siin on ka 
veel tingimus, et ei piisa mit-
te ainult huvist ning soovist 
midagi teha.  Lisaks peab ole-
ma ka teadmine, et see tege-
vus toob kasu meie inimestele 
ja rahvale. Et ei tohi teha mi-
dagi ainult enda pärast. Ei ole 
nii, et see kõik on minu muu-
sika, et minu Mahler või minu 
Beethoven. Ei, see kõik peab 
olem meie. Ma tahan seda ilu 
tutvustada meie inimestele, ja 
see ongi, mis mind liikuma on 
pannud. Ja hea on mõelda, et 
maailm kuulab neid salvestusi 
praegu. Ma olen õnneseen, sest 
nüüd on see tõesti lihtne – võta 
Youtube lahti ja need lood on 
kõik seal olemas! 

Aga teiselt 
poolt on muusi-
ka ka suur äri. 
Kuidas see kee-
ruline süsteem 
küll õlitatult toi-
mib?

Jaa, muusika 
on üks kõige suu-
rem äri. Ameeri-
kas näiteks tee-
nitakse muusika 
pealt suuri sum-
masid. Aga seda 
äri ei aja muusi-
kud ise. Maail-
ma muusikabisnis 
keerleb mänedže-
ride ümber, see ei 
käi mitte dirigentide ja solisti-
de isiklike kontaktide kaudu. 
Mulle helistab minu mänedžer 
ja küsib, kas ma olen nõus selle 
või tolle pakkumise vastu võt-
ma. Süsteem on nii õlitatud, et 
kõik kollektiivid juba usaldavad 
kogenud mänedžere, kelle kau-
du siis dirigendid orkestrite ees 
üles astuvad. 

 Ma mäletan hästi, milli-
seid summasid näiteks teenis 
Nõukogude riik oma muusi-
kute pealt. Toona müüdi David 
Oistrahhi ja Columbia Artist 

vahendas teda. Temale maksti 
ühe kontserdi eest 6000 dolla-
rit. Tol ajal oli see ikka suur ra-
ha. Võrdluseks: Herbert von Ka-
rajan sai dirigendina õhtu eest 
10 000. Riigile pidi Oistrahh 
andma sellest 5800. Iga kont-
serdi pealt 200 dollarit. See 
oli nõukogude süsteem. Kümne 
kontserdiga teenis Oistrah siis 
üle 100 000 dollari. Ja 90 000 
viis Goskonterdile. Kui ta poleks 
viinud, oleks ta vangi pandud. 

Aga ega mulle ei makstud al-
guses sellist raha nagu Karajani-
le. Sain ehk 3000 dollarit kont-
serdi eest.  Aga välismaale ela-
ma minnes ei pidanud ma enam 
midagi Goskontserdile andma. 

Muidugi läks teatud protsent 
agendile. Kuid mina ja mu pere 
said hakata kohe elama. See ai-
tab palju, kui sa juba oled kee-
gi ja sind teatakse ja tuntakse. 

Paljud tahaksid saada head 
agenti, aga ei saa, sest nad pole 
tuntud. Neid ei teata. Aga tun-
tuks saad, kui teed juba noo-
rest peale endale nime seal, kus 
sa elad. Seda, kes on hea, pan-
nakse igal juhul tähele. 

Samas Eesti muusikud, kes siin 
töötavad, ei saa just kuigi suur-
te sissetulekutega kiidelda. 

Jaa, see asi on minul olnud 
kogu aeg hinge peal. Alguses 
püüdsid ju kõik vabanenud ko-
dumaalt mujale tööle minna, 
sest siin ei elanud pillimehed 
lihtsalt ära. Alles viimasel ajal 
on see asi paremaks läinud ja 
paljud ongi õnneks tagasi tul-
nud. Nüüd saab ERSO ka juba 
korralikke pillimängijaid, kuigi 
ega see praegune tasu pole ju 
võrreldav Euroopa teiste esin-
dusorkestrite palkadega. 

Minu vennapojad Teet Järvi 
ja Andrus Järvi töötavad Soo-
mes, sest siin ei saanud nende 
pered omal ajal ära elada. Nüüd 
on nende lapsed õnneks tagasi 
tulnud. Aga Soomes saab ikka 
palju kõrgemat palka, ja see on 
väga ebaõiglane. See pole ai-
nult minu, vaid kõikide muu-
sikute arvamus. Öeldakse, et 
see Järvi räägib jälle oma ru-
malat juttu muusikute viletsast 
palgast – kõigil on raske. Aga 
mõelge selle peale, kui palju 

vaeva nõuab ühelt pilli-
mängijalt see, et saada oma ala 
väljapaistvaks tegijaks, niisugu-
seks, kes saaks mängida meie 
esindusorkestris ERSO-s. 

Orkestrite paremusjärjestust 
ei ole olemas, aga mingi aru-
saam on, mis klassi orkestriga 
on meil tegemist. Missugusesse 
klassi näiteks ERSO kuulub?

Saksamaa vaates oleks ER-
SO oma palgatasemelt  üks pi-
sikese küla kultuurimaja orkes-
ter. Seal saavad sellise taseme-
ga orkestrid kõik viis korda roh-

kem palka. Mõned eestlased, 
kes mängivad Saksamaal, saa-
vad esindusorkestris viis korda 
rohkem palka, kui samal kohal 
siin. Kuidas siin selle peale vaa-
datakse? Öeldakse, et me ole-
me väike Eesti. Me teeme sa-
ma hästi muusikat kui tehak-
se Saksamaal. Aga see asi on 
absoluutselt vale, me ei taha 
seda üldse näha. Meil saavad 
kõik tšellomängijad, ka kõige 
paremad, võrdselt väikest pal-
ka. Olukord on peaaegu nagu 
nõukogude ajal, kui kõik or-
kestrandid said 100 rubla pal-
ka. Pole siis ime, et põhitöö 
kõrvalt tehti haltuurat. ERSO 
on nimetatud sihtasutuseks ja 
seal on palk väga kindlalt pai-
ka pandud. Kui ERSO töötaks 
Saksamaal, siis ta võiks olla sel-
line orkester nagu Berliini fil-
harmoonikud oma tasemelt. Ja 
Estonia oleks Austrias nagu Vii-

ni riigiooper. 
Aga anname 
siis nendele 
kollektiividel 
ka võimalu-
se tunda end 
nagu Euroo-
pa tipptase-
me muusi-
kud. Seda 
nad ju te-
gelikult on. 
Anname siis 
neile vasta-
vad töötin-
gimused ja 
palga!

Miks 
ma võrd-
len ERSOt 
Berliini fil-

harmoonikutega? Ega meie esin-
dusorkester ju alguses ju ei ol-
nud niisugune nagu praegu. Te-
da tuli kasvatada, et sellele ta-
semele viia. 

Siin tuleb igasugused kade-
duse jutud, mis kohe algavad, 
kõrvale jätta. Ma olen kuulnud, 
et riigikogus on vaja palku tõs-
ta, et paremaid inimesi sinna 
saada. Aga muusikas on täp-
selt sama asi. Me ei pea muu-
sikas rahulduma keskpärasuse-
ga. Meil peab olema kõrgtase, 
kui tahame üldse maailma kul-
tuuris kaasa rääkida. 

Milline peaks olema ideaalis 
ERSO repertuaarivalik?

Me peame propageerima 
oma heliloojate loomingut, meil 
on haruldased heliloojad. Meil 
on muidugi ka palju modernis-
te tänapäeval, sest aeg on mo-
dernne. Neid heliloojaid tuleb ka 
mängida. Nagu vanasti mängi-
sime Pärti, Räätsa, Koha, Tam-
bergi, Jürisalu jt, keda me al-
gusest peale oleme propagee-
rinud. Ega kohe ei saadud ka 
nende loomingust aru. See võ-
tabki aega. 

Meie sümfooniaorkester on 
kogu aeg kaasaegseid eesti he-
liloojaid mänginud ja teeb se-
da siiani. 

Aga muidugi need moodsad 
lood… (Mõtleb hoolega, kuidas 
jätkata.) Minu meelest isegi liiga 
palju on neid, kus on kisa ja kä-
ra, pole ei otsa ega äärt. Löök-
pille on palju ja neid mängitakse 
nüüd poognaga. Nad tõmbavad 
nüüd suuri taldrikuid poogna-
ga! Kuidas need mängijad küll 
oskavad seda teha?! Ja kuidas 
need heliloojad suudavad se-
da kirjutada. Ja Olari Elts lööb 
takti ja läheb kokku kah! Ma 
vahel lausa imestan kohe selle 
üle. Mõnikord oled kontserdi-
saalis ja korraga ei tea, kuhu 
kaduda. (Naerab.)

Aga Mozarti puhul on vaja 
mängida korralikke noote. Kas 
sellega ka veel saadakse hak-
kama? Et saadaks, peab olema 
ka repertuaaris tasakaal, min-
gi balanss. Ükski asi ei tohi vä-
ga võimust võtma. Meil on ai-
nult üks Berliini filharmooniku-
te tasemel orkester. Meie oma 
ERSO, kes peab kõigega hak-
kama saama. 

On hea, et meil on ka Klas-
sikaraadio, kes lindistab kõike, 
mis ERSO teeb. Meie koostöö 
on fantastiline. Nii nagu see 
orkester kunagi sada aastat ta-
gasi koos ringhäälinguga loodi, 
nii nad ka praegu jälle käsikäes 
tegutsevad. See on väga hea. 

Sel suvel Pärnus alustasite oma 
tööd Tallinna kammerorkestri-
ga. Mis on väiksema koosseisu 
puhul teisiti? 

Kammerorkestril on teatav 
oma kõla. Ja tal on ka oma re-

pertuaar. On teatavad teosed, 
mis kõlavad kammerorkestri-
ga, ja siis on teosed, mida enam 
kammerorkestriga mängida ei 
saa. Siin on oma piir küll. Mõ-
ned teosed nõuavad ikka suu-
remat orkestri koosseisu. Kam-
merorkestris on mõni puhkpill, 
ja keelpillid. Nende repertuaar 
pärineb vanemast muusikast na-
gu Mozart, Haydn, ja enne-
Haydni aegsed heliloojad ala-
tes Bachist ja Händelist. Räägi-
takse ka barokkmuusikast, mi-
da teevad väiksemad orkestrid. 
Ja kammermuusika on kontrast 
tänapäeva mürale, mida nüüd 
heliloojad püüavad teha. Ikka 
tahetakse hästi palju löökpille 
kasutada ja on palju igasuguseid 
sünkoope, mida peab kindlasti 
hästi valjult mängima. Mozar-
til on ka efektid, aga väiksema-
tes dimensioonides. Minu mee-
lest on see palju ilusam ja mi-
na naudin seda palju rohkem. 
Muusikud naudivad seda ka, aga 
see muusika on palju raskem. 
Kõik on kõigile kuulda, kuidas 
keegi mängib. Võtame näiteks 
Dvoraki keelpilliserenaadi, mis 
on kirjutatud keelpilliorkestrile. 
Seda võib mängida suurem or-
kester aga ka täitsa pisike kvar-
tett – see kõlab ikka ilusti, sest 
on ilus muusika. Aga kui pille 
tuleb juurde, siis toon ja kõik 
muutub veel ilusamaks. 

Kuidas hindate meie Tallinna 
kammerorkestrit?

Pärnu festivali avakontser-
dil mängis orkester Mozarti ja 
siis ka Dvoraki. Suurt vahet ei 
ole. Kammerorkester saab mõ-
lemaga suurepäraselt hakka-
ma. See oleneb ka interpretat-
sioonist. Ma ütlen, et Tallinna 
kammerorkester on kõrge tase-
mega orkester. Väga hea orkes-
ter, mis võib kõiki lugusid män-
gida. Neil ei ole mingeid erili-
si tehnilisi probleeme.

Kas siis leidub ka orkestreid, 
kellega neid rohkelt ette tuleb?

Probleemid on alati ja igal 
pool. Berliini filharmoonikute-
ga ma ükskord mängisin teost, 
mida nad oleksid pidanud tead-
ma maast madalast peale. See oli 
Karl Maria von Weberi kuulus 

Anna oma hääl 
kesklinna kauneimale 
jõuluvaateaknale! 
Kesklinnas on avatud vaa-
teakende konkursi hääle-
tus, kus igaüks saab oma 
lemmiku poolt linnaosa-
valitsuse Facebooki lehel 
hääle anda.  

Osalejate seas on nii ilusa-
longe, õdusaid kohvikuid kui 
ka väikseid poekesi. Teiste 
seas Katariina Gildi saviko-
da, mis võlub  oma valgetes 
toonides vaateaknaga. 

Voorimehe kitsast tänavast 
läbi jalutades püüab aga pil-
ku Karu Talu šokolaadipoeke-
se vaateaken, mis näeb välja 
sama magus kui seal pakuta-
vad trühvlikommid. Poe pe-
renaise, Rootsi päritolu Ylva 
Sideni sõnul on saadud inspi-
ratsiooni antiiksetest asjadest 
ning ka kogu pood ise täidab 
meeled nostalgiaga.

«Ma olen vaateaknal mik-
sinud omavahel Eesti, Vene, 
Taani ja Rootsi stiili,» rääkis 
Siden. «See väike jõuluvana 
siin aknal on aga vanem kui 
sada aastat. Kui mu perel oli 
palju aastaid tagasi Rootsis 
pood, siis oli see jõuluvana 

alati ka seal vaateaknal. See-
ga on tegu jõuluvanaga, kel-
lel on tähtis koht peretradit-
sioonis.»

Magusaid vaateaknaid 
leiab Tallinna vanalinnast 
veelgi. Loomulikult on jõulud 
saabunud linna vanima koh-
viku Maiasmoka vaateaken-
dele, isuäratavad on ka Keh-
rwiederi, Chocolaterie ja Pa-
garipoiste vaateaknad.  Kok-
ku osaleb tänavu konkursil 
22 ettevõtet.

«Esimene emotsioon on 
mitmekesisus ehk siis see, et 
kui loovad võivad olla meie 
ettevõtjad. Mõni on kesken-
dunud  ainult ühele värvile, 
näiteks valgele – tänase ilma-
ga väga sobilik. Mõni aga tei-
nud just hästi värvilise vaate-
akna, kus on rohkem sära,» 
lausus Kesklinna vanem Mo-
nika Haukanõmm.

Jõuluteemaliste vaate-
akende konkursi esikoht kuu-
lutatakse välja 22. detsembril. 
Võitjaks osutub see, kes saab 
nii žüriilt  kui ka Facebooki 
lehel kõige enam hääli.

Interflora vaateaken mõjub jõulude ajal värskendavalt teistsuguse ja 
eksootilisena.

Maiasmoka vaateaken on suursuguselt ja luksuslikult kaunis.

Voorimehe 4 vaateaken toob hinge mõnusa nostalgiapisiku. Siiski on 
siin oskuslikult ühendatud vana ja uus.

Midagi era-
kordset sünnib 

ainult kirest. See 
on midagi enamat 

kui pala noodist 
eksimatu ära-

mängimine.
avamäng. Ma panin kolm We-
beri avamängu kavasse. Män-
gisime need läbi. Tase oli nii ja 
naa. Ma siis küsisin, kas me tee-
me veel proovi või lähme eda-
si. Orkestri mängijad ise on hu-
vitatud, et nende orkester män-
giks hästi. Ei ole nii, et kui diri-
gent on nõus, siis paneme pillid 
kokku ja läheme koju. Mehed 
tõusid püsti ja küsisid, maestro, 
kas me võiksime aeglaselt läbi 
mängida kogu selle avamängu. 
Ja siis harjutada raskeid kohti. 
Me tegime seda, ja kuidas õh-
tul kõlas see kõik! Kui sa võ-
tad kõik aeglaselt läbi, siis see 
mõjub. Weberi kõige tähtsamat 
teost kogu orkestrite literatuuris 
peaks iga orkester oskama. Aga 
see orkester polnud seda teost 
enne üldse mänginud. Järeli-
kult, kui on vaja tööd teha, ei 
pea pärast häbenema, et need 
on ju Berliini filharmoonikud, 
äkki nad pahandavad mu pea-
le, kui ma hakkan nii põhjali-
kuks. Ei, seal ei ole vahet. Kas 
on tegu ühe kammerorkestri-
ga, laste orkestriga või Berlii-
ni filharmoonikutega. Sa pead 
nendega tööd tegema ja saavu-
tama hea tulemuse. 

Mis lugu te pea iga kord esi-
tate?

See on Sibeliuse Andante 
Festivo. Seda ma tean peast. 
See on minu kõige suurem lem-
mikteos kõikidest, mis on üldse 
kirjutatud. Ja Sibelius! Ma olen 
seda lugu nii palju juhatanud, 
aga paljud soomlased ei tead-
nud seda veel hiljaaegu. See 
on olnud mul pea iga kord iga 
kontserdi lisapalaks. See kõ-
las ka Pärnu kontserdil suvel, 
kui Paavo  dirigeerimise mul-
le üle andis. 

Oma lisapaladega olete Amee-
rikas kuuldavasti toonud pal-
ju uut publikut sümfooniakont-
serdile, võitnud muusikale uusi 
sõpru juurde.

Teate, selle muusika viimine 
publikuni on üks peen asi. Kui 
sa teed akadeemilisi kontserte, 
siis paljud ei saa sellest muusi-
kast aru. Minu meelest oleks 
selgitused publikule vajalikud. 
Kusjuures see, mida kuulatakse 

ja selgitatakse, peab olema väga 
hea muusika. See peab minema 
teie südamesse nii, et laulate ise-
gi sellele kaasa. Ja siis hakkab 
see meeldima. Minul on mõte, 
teha populaarsete teoste kont-
serte, mis võiks inimesi huvi-
tada, neid tuleb siis palju kuu-
lama. Ma olin kunagi Detroidi 
orkestri peadirigent 15 aastat. 
Meil oli kaks kontserti nädalas, 
aga saalid olid tühjad. Mida te-
ha? Miks on saal tühi? Mängi-
ti Bruckneri (Austria 19. sajan-
di helilooja Anton Bruckner 
– toim.) Sümfooniat, mis kes-
tab tund aega. Mõned kuulasid 
muusikat, teised magasid. Need 
inimesed oli vaja üles äratada. 
Hakkasin tegema siis kontserdi 
lõpus kergemaid lisapalu. Niisu-
gused vahvamaid lugusid, mis 
kõlasid uhkesti. Rahvas hakkas 
suu lahti kuulama – oi, kui hea 
muusika! Ja oo imet. Mul pa-
luti hakata tegema nädalas ju-
ba kolm kontserti. Saalid olid 
täis. Ja lõpuks öeldi – teeme ne-
li kontserti nädalas! Tegime ja 
saal oli puupüsti täis. Lisapala-
de pärast tuldi kontserdile. Aga 
kellele me siis lõppude lõpuks 
mängime? Rahvale, publikule! 
Ei mängi ju endale. Ei saa ol-
la nii, et dirigent juhatab sil-
mad kinni ega taha üldse tea-
da, mis ümberringi toimub. See 
ei ole õige mõttelaad. Jah, see 
on kunst, aga kunst kuulub ju 
rahvale. See pole ju vale mõte. 
Seepärast peaksid meie muu-
sikud ja kontserdikorraldajad 
tegema kõik selleks, et rahvas 
käiks kontserdil, täidaks saalid. 
Muidugi on alati tähtis, kuidas 
sa kannad mingit teost ette. Ja 
peaaegu iga inimene saalis saab 
sellest aru, kui laval toimub mi-
dagi erilist.

Muidugi on tähtis ka koht, kus 
sümfoonilist muusikat ette kan-
da. On räägitud Estoniale min-
gi juurdeehituse rajamisest, aga 
kas see oleks teie arvates ruu-
mikitsikusele lahendus?

Ärme narri oma väärikat 
kunstitemplit ära mingi äbari-
ku juurdeehitusega! Me peame 
rajama keskinna sobivasse koh-
ta, näiteks mere äärde, kor-
raliku uue kontserdi-
saali ja ooperiteat-
ri. See võiks 
olla ka üks 
ehitus, mis 
koosneks 
siis kahest 
saalist na-
gu Estonia 
praegu.  

Ma olen 
sellest kogu 
oma elu rää-
kinud, et Tal-
linnas peaks ole-
ma korralikud saalid, 
kus muusikat teha. Meil on 
tore Estonia teater, mille kont-
serdisaal kuulub ka teatrile. ER-
SO ja kõik kes seal tegutsevad, 
maksavad teatrile nüüd üüri 
ja me oleme teatri üürnikud. 
Meil ei ole üldse oma töötami-
se kohta, rääkimata korralikust 
suurest esinemissaalist. Nii ko-
heldakse orkestrit, mis on ol-
nud meie sümfoonilise muusi-
ka arendaja olnud sada aastat 
ehk algusest peale. Koos Ees-
ti raadioga hakati kunagi kol-
mest inimesest peale ja jõuti 
välja sinnani, mis on praegu. 

Ka Juhan Liiv andis kunagi 
Estonia jaoks oma pintsaku, sest 
raha tal ei olnud. Nüüd hakka-
me siis seda Estonia teatrit lõh-
kuma ja tahame seda teha Ees-

ti rahva rahaga. Estonia teat-
ri juurdeehitus praeguse teat-
ri juurde ei lahendaks mingil 
moel kontserdisaali puudumist. 
See tähendaks hoopis seda, et 
Eestisse ei ehitata kunagi kor-
ralikku kontserdisaali. Nii uus 
teater kui kontserdisaal peavad 
olema kesklinnas, et kõik saak-
sid sinna tulla. 

Miks oleks just uus maja vaja 
ehitada?

Me oleme väike riik, aga me 
ei tohiks mõelda väikselt. Et 
kuna me olem väike, siis kõik 
peab olema pisike. Nüüd me 
oleme isegi võrdväärsed Eu-
roopa Liidu liikmed. Me pea-
me Tallinna ehitama nii korra-
liku ooperiteatri kui ka korra-
liku kontserdisaali. Võib ju ol-
la nii, et suur ooperiteater ja 
kontserdisaal on kõrvuti, või-
vad olla ühes majas. Juba am-
mu oleks tulnud see kontsept-
sioon läbi mõelda. Olümpia ajal 
ehitati Tallinna suur linnahall, 
milles on 5000 kohta. See on 
hea koha peal aga hävib praegu. 
Aga seal võiks olla uus teater 
või kontserdisaal. Keegi peaks 
ometi midagi otsustama. 

Kõik head kohad, kus võiks 
olla teater ja kontserdisaal, mis 
viiksid meie kultuuri edasi, 
on varsti hõivatud, kadunud 
igasuguste muude ehituste al-
la. Paavo Järvi mängib prae-
gu Hamburgis oma Zürichi or-
kestriga. Sealne saal ehitati ühe 
vana maja peale kõrgele üles, 
see on terve saali jagu juur-
deehitust. Fantastiline kõrge 
ehitusšedööver, kuhu jõudmi-
seks inimesed peavad liftiga 
üles sõitma. Miks? Sest kesk-
linnas pole enam kusagil ruu-
mi, olukord on nagu Jaapanis. 
Sealsetes linnades on nii vähe 
vaba ruumi, aga igal pool on 
suur kontserdisaal.

Kontserdisaal ei ole mitte 
ainult üks suur ruum. See on 
akustiline šedööver, kus meil on 
akustikat vaja. Meil peab ole-
ma koht, kuhu tuua ka maail-
makuulsaid orkestreid. Või mis 
UNESCO muusikalinn see siis 
on? Tallinnas pole kohta, kuhu 

sellist orkestrit tuua. Viimsis 
on nüüd Artiumi saal 

400 või 500 koha-
ga. Mubas on 

väike kont-
serdisaal, 
saja koha-
ga, EM-
TA-l on 
400 ko-
haga saal. 
Need ei la-

henda asja. 

Kuhu siis kont-
serdisaali raha on 

seni läinud, et seda 
kerkinud pole?
Ma olen märganud, et meie 

otsustajate mõtted suunduvad 
miskipärast kultuuri küsimus-
tes rohkem Tartu poole. Olen 
imestanud, miks see küll nii on, 
kui pealinnas pole saadud asju 
korda. Tartusse on tehtud rah-
vusmuuseum ja nüüd tahetakse 
teha uut suurt südalinna kultuu-
rikeskust. Aga kus siis Tallin-
na kontserdisaal on? See peaks 
olema esimese koha peal, aga 
jäetakse alati kõige lõppu. Ju-
ba homme peaks hakkama Tal-
linna korralikku kontserdisaali 
ehitama ja siis tulgu kõik muu. 

Eriti nüüd, mil Tallinn on kuu-
lutatud UNESCO muusikalin-
naks.

Jah, no näete. Meil on 
UNESCO muusikalinn, aga kor-
ralikku kontserdisaali pole. Mis 
siis, et Tartu saab Euroopa kul-
tuuripealinn olema, aga Tallinn 
on ikkagi Eesti pealinn. Siia 
tulevad inimesed tervest maa-
ilmast vaatama, mis see muu-
sikalinn endast kujutab. Ja mi-
da nad näevad? Pole isegi koh-
ta, kus kontserte korraldada. 

Me viime need inimesed Kul-
tuurikatlasse. Kas see peab siis 
olema koht, kus me end terve 
Euroopa Liidu ja maailma ees 
esitleme? Kas see on ilus? Kas 
see on soliidne? Kas me oleme 
riik, või oleme mingi küla? See 
on üks valus küsimus, aga kee-
gi seda ei lahenda. 

Poliitikud arvavad, et muusi-
ka ei too neile hääli. See on lii-
ga väike ring, kes muusikast 
hoolib.

See ongi see meie probleem. 
Igaüks on enda huvide eest väl-
jas. Igaüks räägib: mina, mina. 
Aga me ei mõtle ega räägi, et 
meie. Mis on siis meie huvi ja 
väärtused? Kui muusika on mei-
le oluline ja oleme ka muusi-
kalinn, siis peaksime rääkima 
mitte ainult linna, vaid ka rii-
gi huvidest lähtuvalt. Selle hul-
ka muusika kui meie kultuu-
ri üks tähtsamaid talasid ilma 
igasuguse kahtluseta ka kuulub. 
Ja muusika see on ikka kõige-
pealt klassikaline muusika! See 
on just see, mille kaudu meie 
kultuur saab ka end maailma-
le tutvustada. Meil on heliloo-
jad, keda tunneb terve maailm. 

Olete rõhutanud, et teil on ala-
ti kiire tempo nii elus kui ka 
muusikas. Mis plaanid teil tule-
vikuks on? 

Need kiired tempod jah… 
Tempo peab olema elus ka, mui-
du ei jõua kõigega valmis saa-
da. Sest on nii palju huvitavat 
muusikat. Nii palju oleks vaja 
veel ära teha, aga kusagil on 
see piir, kus juba hakkab aita-
ma. Mul on kogus nii palju plaa-
te. Vaatan neid ja mõtlen, kui 
palju ilusat muusikat on maail-
mas! Miks ma pole seda kõike 
juhatanud? Aga kõike ei jõua elu 
seeski, kui väga ka ei tahaks. 

Uuel aastal tuleb kolmas Jär-
vide sessioon koos Kristjaniga. 
Aga kõik muu on lõppenud õigel 
ajal ära. Ka kõik orkestrite pea-
dirigendi kohustused. Viimane 
orkester välismaal oli mul üks 
Genfi orkester, maailmakuu-
lus Suisse Romande. Ma olin 
kolm aastat seal peadirigent, 
tegin ilusat prantsuse muusikat 
ja plaadistasime seda. Minu le-
ping lõppes peale kolme aastat, 
sest siis ma juba sain aru, et ei 
taha enam ühtegi päeva mida-
gi teha. Siiski võtsin veel käsi-
le ERSO ja kui see töö lõppes, 
siis ma lõpetasin oma profes-
sionaalse tegevuse üldse. Nüüd 
ma olen niisugune vaenekene, 
et istun siin, annan intervjuud 
ja mul polegi töökohta (Naerab.)

Tegin hiljuti muusikakooli 
lastega kontserdi ja nautisin se-
da. See on see, mille pärast ma 
tahaksin veel elada – anda noor-
tele maksimaalselt oma teadmi-
si. Ma mõtlen, et dirigeerimise 
õppetunnid oleksid vajalikud 
igale muusikule.

Aga nüüd ma lähen siit Es-
tonia teatrimaja kõrvalt trammi 
peale, mulle hirmsasti meeldib 
vahel ka trammiga sõita. Igal 
juhul on põnev, ei tea, kas juh-
tub tulema minu tramm?

Olen  
suutnud ka  

tukkujad saalis üles 
äratada.

algus lk 12–13

Kaks põlvkonda dirigente: Neeme koos oma poegade Paavo ja Kristjaniga. Vasakul flöödimängijast tütar Maarika.

Järvile meeldib trammiga sõita. Tallinnas ja Göteborgis sõidab ringi ka 

talle pühendatud tramm.
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Jõulud keskaegses 
kaupmehemajas

18. detsembril kl 13 (eesti k) ja kl 14 
(vene k) toimub linnaelumuuseumis 
programm peredele «Jõulud keskaeg-
ses kaupmehemajas». Kuna linnaelu-
muuseum asub kunagises kaupmehe 
kodus, vaadatakse, kuidas seal kesk-
ajal jõule peeti. Milliseid toite söödi, 
millised olid kingitused, jõulumaiused 
ja meelelahutus? Jõulutunnis osalejad 
meisterdavad endale keskaegse kaup-
mehemaja varipildi, millega saavad 
oma koduaknal jõulumeeleolu luua. In-
fo ja registreerimine https://www.lin-
namuuseum.ee/cat-linnaelumuuseum/
joulud-keskaegses-kaupmehemajas/ 

 

Meremuuseum näi-
tab jäämurdjat Suur 
Tõll ka virtuaalselt
Nüüd saab legendaarset jäämurdjat 
Suur Tõll külastada nii Lennusadamas-
se tulles kui ka virtuaaltuuri vahendu-
sel, meremuuseum pakub tavapärase 
külastusega võrdväärset võimalust 
eesti keeles ja tasuta. Äsja valminud 
virtuaaltuur võimaldab näha jäämurd-
jat justkui seda päriselt külastades, 
osalemiseks on vaja vaid interneti-
ühendusega nutiseadet või arvutit. Lä-
hikuudel kavatsetakse pakkuda ka 
ingliskeelset virtuaaltuuri. Tuurile pää-
seb meremuuseumi kodulehel ja sot-
siaalmeedias avaldatud lingi kaudu. 

 

Jõulukontsert  
Lindakivis

14. detsembril kl 18 korraldab Lasna-
mäe linnaosa valitsus koostöös Lindaki-
vi kultuurikeskuse ja sotsiaalkeskusega 
jõulukontserdi. Muusikalise etteaste 
teevad Nele-Liis Vaiksoo ja Kalle Sepp, 
pianist on Rain Rämmal. Linnaosava-
nem Julianna Jurtšenko ütles, et kuna 
Lindakivi saalis on kohtade arv piiratud, 
tuleks elanikel aegsasti tasuta pilet en-
da jaoks mugavamas kohas välja võtta. 
Pileti saab linnaosavalitsuse infolauast 
(Pallasti 54), Lasnamäe sotsiaalkesku-
sest (Punane 36) ja Lindakivi kultuuri-
keskusest (Koorti 22). Kontsert kestab 
umbes tund aega.

VANALINNAS AVATI TRADITSIOO-
NILINE JÕULUSÕIMEDE TÄNAV
Raekoja ees on avatud jõulusõimede tänav, Vanalinna hariduskol-
leegiumi, Miikaeli ühenduse ja Maarjamaa haridusseltsi näitus saab 
teoks juba kaheksandat korda. Välja on pandud ligi 40 jõulusõime, 
mille loomises lõid kaasa Gustav Adolfi gümnaasiumi, Toomkooli, 
Vanalinna hariduskolleegiumi ja Püha Miikaeli kooli õpilased. Kinda-
tehnikas sõime kudusid Püha Miikaeli kooli lapsevanemad ja õpeta-
jad, aidas olevad sõimed tegid nuku-ja käsitöömeistrid Ene Mellov 
ja Sirje Säär ning metallikunstnik Helen Poll. Näitus jääb avatuks 2. 
veebruarini.

Minu  
TALLINN

Silmailu suudaksid  
pakkuda  
valgusmängud

Laulja ja laulukirjutaja Helin-Mari Arder
 
Teemal on mitu tahku. Ilutulestiku ärajätmine 
annab säästu ja saasteohtu ka ei ole. Kuid kui te-
gu oli ühe suure keskse ilutulestikuga, siis paljud 
jätsid oma väiksema ilutulestiku aianurgas õhku 
laskmata. On kujunenud juba toredaks traditsioo-
niks, et inimesed sätivad end ilutulestikku vaa-
tama minema ja sõpradega kokku saama. 
Saadakse kokku värskes õhus ja õnnitle-
takse üksteist uue aasta saabumise puhul. 
Kesklinnas elades olen sageli jalutanud lin-
na ilutulestikku vaatama Kassisaba parki. 
Vajaks lausa avalikke mõttetalguid, kas ja 
millega sellist tava asendada. Silmailu suu-
daksid pakkuda ehk näiteks valgusmän-
gud ja laseretendus.

• Tallinn jätab tänavu ära suure üldise ilutulestiku. Pealinn uuris, mida linlased sellest arvavad ning  
kuidas tuleks juba enne uut aastat algav ilutulestikuga paugutamine kontrolli alla saada.

ALEKSEI TUROVSKI: Lemmikloomad võivad 
ilutulestiku eest pagedes kodu kaotada 

Vaadake  
rakettide asemel 
üksteisele silma

Kodulinna maja pere-
naine Tiina Mägi 
 
Pean ilutulestiku 
ärajäämist üsna õi-
geks. Võiks katseta-
da mingit muud viisi, 
kuidas aastat ilusasti 
vastu võtta. Inimesed 
võiksid olla rohkem 
omavahel suhtlejad – po-
le vaja kõiki tundeid taevas-
se tulevärgi vaatamisse panna! 
Vaadakem selle asemel üksteisele sü-
damlikult silma. Midagi ilusat öelda, 

midagi ilusat teha, midagi ilusat pla-
neerida! Kui ilustulestik läheb 

taevasse ja kaob jälge 
jätmata, siis ilus 

soov ja ilus kokku-
lepe töötab tule-

viku heaks ning 
neist on roh-
kem kasu. 
Mulle meel-
diks aastava-
hetuse hetkel 

otsida sõpra-
dega üles oma 

lemmikpaik linnas 
ja seal lumehanges 

küünal süüdata. Täh-
tis on üksteist märgata, 

üksteisele silma vaadata ja ilu-
said mõtteid mõelda.

Järgmiste aastate 
kohta on raske  
veksleid anda

Muusik ja poliitik  
Tarmo Kruusimäe 

Jäägu suured ilutulesti-
kud sel korral pealegi 
ära! Noored stand-
upi tegijad on mui-
dugi selle üle juba 
nalja visanud, et 
koerakasvatajad 
on võidelnud roh-
kem kui kümme 
aastat ja pole mi-
dagi saavutanud. 
Nüüd aga jäetakse 
linnas aastavahetuse 
ilutulestikud üsna pikemata 

jututa toimumata. Kas nüüd hakkavad 
järgmised rahutused koeraomanike 
poolt, sest enam polegi millelegi vastu 
olla? Mis järgmistel aastatel saama 
peaks, on praegu siiski veel vara öelda. 

Vaatame edaspidi, kas ja 
kuidas sellega jätkata. 

Ajad ju muutuvad 
nii kiirelt, et 

järgmiste aas-
tate kohta 
on veksleid 
raske an-
da. Peaasi, 
et jaanituli 
meile alles 
jääb!

Ilutulestikud  
võiks viia kaugele 
avamerele

Zooloog  
Aleksei Turovski

Toetan kõigi nen-
de paugata-
miste ja säh-
vatuste piira-
mist igal ju-
hul. Oleksin 
üpris õnne-
lik, kui neid 
ehk polekski. 
Ma saan aru, 
et inimesed, nii 
lapsed kui ka 
täiskasvanud, vaja-
vad meelelahutust, ja 

nii juba iidsetest aegadest saati. Para-
ku pole aga sellist looma, kui ta just 
spetsiaalselt välja treenitud pole nagu 
sõjahobune, kes ilutulestikku ei kar-
daks. Nende jaoks on uusaasta tulek 

kõige keerulisem ja ohtlikum 
aeg. Olen korduvalt näi-

nud loomade paanili-
si reaktsioone. Eh-

munud lemmik-
loomad võivad 

minema tor-
mata ja mõne 
auto alla sat-
tuda või jääb 
neil kodutee  
leidmata. Ilutu-

lestikud võiks 
viia näiteks kau-

gele avamerele.

Liisa Tupits
liisa.tupits@tallinnlv.ee 

«Mul on hea meel, et selline asi on 
ette võetud, siin muud ei saagi 
öelda. Praegu ma ei julge minna 
sinna torni, aga kui see tehakse 
korda, siis julgen jälle – turistina,» 
ütles olümpiakomitee täitevkomi-
tee liige Allar Levandi.

1962. aastal Nõmmele ehitatud Mus-
tamäe suusahüppetorni tulevikuplaani-
dega jõutud järgmisesse punkti. Projek-
tiga liigutakse edasi kahes etapis, mil-
lest esimene ehk eelmise aasta Nõm-
me linnaosa kaasava eelarve võiduidee 
näeb ette suure hüppemäe rekonstruee-

rimist ning sellele vaateplatvor-
mi ja lifti lisamist.

«Anname oma panu-
se, et see torn ei tu-
leks kasuks ainult 
sportlastele, vaid 
kogu linnaosale ja 
ka linnale» mai-
nis  Levandi.

Praeguseks 
on valminud 
hüppemäe geo- 
alus, tehtud ehiti-
se ekspertiis ning 
geoloogiline uuring 
nõlva ülemisele osale. 
Nende arvutuste kohaselt 
on võimalik olemasolevate-

le K50 hüppemäe postidele 
ehitada vaateplatvorm 

ja lift. Teine etapp 
hõlmab väikse-

maid hüppemä-
gesid ning kin-
nistu terviklik-
ku lahendust, 
mis  tagaks ala 
parema kasu-
tamise ja efek-
tiivsema hool-

damise.
«Eesmärk on 

ikkagi muuta asju 
nüüdisaegseks, teha 

need inimestele kätte-
saadavaks, mugavaks ja tur-

valiseks. Kui me räägime trennidest, siis 
on meil üle 230 lapse ja  täiskasvanu, 
kes käivad siin regulaarselt kaks kolm 
korda nädalas,» lausus Nõmme lume-
pargi juhataja Liis Needrit.

Kavas on teha ka koostööd kunsti-
akadeemiaga ja kaasata tudengeid, et 
saada laiemat sisendit, kuidas võiks 
hüppetornide ala terviklikult lahenda-
tud olla. «Ideid on väga palju, neid tu-
leb väga mitmes võtmes veel kohalike 
elanike ja eri ametitega arutada. Prae-
gu veel ei saa öelda, et aastaks 2025 
on see suur hüppemägi valmis ja seal 
saab liftiga sinna üles, et lisaks spor-
di tegemisele nautida  vaadet Tallinna 
lahele,» ütles Nõmme linnaosa vanem 
Karmo Kuri.

ALLAR LEVANDI: Rõõmustan, kui Mustamäe suusahüppetorn korda tehakse

Loe Pealinna  
veebis:   

PEALINN.EE


